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Vážení čtenáři,
dostává se vám do rukou májové vydání 
Blovických novin. Pohled na titulní stranu 
napovídá, že jsme pro vás na nadcháze-
jící týdny připravili 
bohatý kulturní pro-
gram, na který vás 
všechny srdečně 
zvu. První červnový 
víkend si užijí naši 
nejmenší. Dětský 
den, který spolu 
s městem připravili 
hasiči, sokolové, 
Dům dětí a mláde-
že a to vše s finanční podporou ProMi-
nent Systems, slibuje spoustu zábavy, 
bohatou tombolu, atraktivní soutěže, 
vystoupení oblíbených „Čiperků“ a mno-
ho dalšího. Následovat budou oslavy 
140 let od založení místních hasičů, kteří 
vás pod záštitou města Blovice pozvou 
na vystoupení legendární dechovky 
Babouci. O týden později budou oslavy 
na náměstí pokračovat bohatým progra-
mem s ukázkami hasičského řemesla 
a techniky, večer pak k tanci a posle-
chu zahraje Anakonda Benda. Vstup 
na všechny výše uvedené akce je pro 
všechny účastníky zdarma. Městské kul-
turní středisko na letní měsíce připravilo 
již tradiční Léto za Liďákem. Promítne-
me několik aktuálních filmových premiér 
a na své si přijdou i příznivci klasického 
big beatu.
Několik fotografií přiblíží atmosféru oslav 
77. výročí osvobození Blovic americkou 
armádou. Po třech letech jsme tento 
významný den určitě důstojně oslavili! 
Nechyběl tradiční konvoj historických 
vozidel. Zde patří můj velký dík Klubu 
přátel 3. armády, kteří se o svoji techniku 
vzorně starají. A to zcela jistě při vyna-
ložení spousty volného času a nemalých 
finančních prostředků. Jsem také velmi 
rád, že jsem mohl mezi hosty přivítat 
zejména ministra kultury Martina Baxu 
a armádního generála Jiřího Šedivého.
Bezpochyby zajímavé informace přináší 
článek paní Ireny Hambergerové, Svěd-
kové dnů všedních i svátečních, který 
pojednává o kaplích a kapličkách na ka-
tastru našeho města. Pracovníci Muzea 
jižního Plzeňska nás seznámí s význam-
nými blovickými osobnostmi a pozvou 
na připravené akce a výstavy. V aktuál-
ním čísle nechybí spoustu informací ze 
školských zařízení, spolků a zájmových 
organizací. 
Děkuji všem autorům textů a čtenářům 
přeji, aby téměř na padesáti stranách 
tohoto vydání našli informace, které je 
zaujmou.
Mějte se fajn.

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

ÚVODNÍ SLOVO Zprávy z radnice
Oslavy 77. výrOčí OsvObOzení města americkOu armádOu
Přinášíme krátkou reportáž z pietního aktu, který se uskutečnil 7. května před blovickou radnicí. 
Připomenuli jsme si 77. výročí od osvobození Blovic americkou armádou a od konce II. světové 
války. Pietní akt moderoval místostarosta města Michal Hodek. Nejprve zazněly česká a ame-
rická hymna v podání filharmonického souboru z Plzně. Úvodní slovo pronesl starosta města 
Robert Zelenka. Jsme rádi, že mezi hosty byl Martin Baxa, ministr kultury ČR. Zdravici pronesl 
rovněž hejtman Plzeňského kraje Rudolf Špoták. Jako tradičně vystoupil zástupce amerického 
velvyslanectví – tentokrát paní Erika Kuenne. Posledním řečníkem byl bývalý náčelník Gene-
rálního štábu AČR generál Jiří Šedivý. Neodmyslitelnou kulisu oslav tvořily historické vojenské 
vozy Klubu 3. armády Plzeň. Vrcholem pietního aktu bylo položení věnců k památníku obětem 
obou světových válek a k pamětní desce připomínající osvobození Blovic americkou armádou 
v květnu 1945. Akce se podle reakcí hostů i návštěvníků velmi povedla a již dnes se těšíme na 
květnové oslavy v roce 2023.
Fotografie poskytla paní Markéta Supíková, děkujeme.
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aktualizace rOzvOjOvéhO plánu města prO rOk 2022
Na webu města můžete nově nahlédnout do aktuálního plánu akcí 
města Blovice na letošní rok. Jedná se o aktualizaci současného 
strategického plánu z roku 2019, která má za cíl stručně zmapovat 
a přiblížit projekty, na kterých bude vedení města po dobu letošní-
ho roku pracovat. V rámci tohoto dokumentu se můžete blíže se-
známit s rozsahem jednotlivých projektů, průběhem realizace či 
odůvodněním konkrétních kroků. Jelikož v současné době město 
pracuje na více než čtyřiceti investičních akcích většího či menšího 
rozsahu, nejsou v tomto dokumentu například zahrnuty jednorázo-
vé výspravy a malé akce. Zároveň probíhá zpracovávání nového 
rozsáhlejšího strategického plánu, který by měl být kompletní do 
konce tohoto roku a měl by reflektovat aktuální potřeby Blovic, ja-
kožto moderního města.

sOutěž besip v areálu zŠ
Po tříleté pauze způsobené koronavirem se uskutečnilo v areálu 
Základní školy v Blovicích okresní kolo dopravní soutěže BESIP. 
Žáci s celého okresu Plzeň-jih se sjeli do 
Blovic v pátek 6. května. Čekalo na ně sluš-
né počasí, dětské dopravní hřiště s novým 
vodorovným značením a dvacet kusů nově 
zakoupených kol. Máme radost, že v obou ka-
tegoriích mladších a starších žáků uspěli žáci 
ze ZŠ Blovice .

uctění památky Obětí světOvých válek
Starosta města Robert Zelenka a místostarosta Michal Hodek uctili 
v pátek 6. května u příležitosti 77. výročí osvobození Blovic americ-
kou armádou památku obětí obou světových válek. Na sedm pietních 
míst v místních částech Blovic byly položeny věnce se stuhou v na-
šich národních barvách. Jedná se o pietní místa ve Štítově, památník 
blovických letců RAF, pomníček na Dubí, pamětní desku v Komorně, 
na Hradišti před zámkem, ve Vlčicích a pomník připomínající posled-
ní oběť Blovic ve II. světové válce – pana Rudolfa Procházku.
Nikdy nezapomeneme!
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nOvý chOdník před radnicí
Před několika dny byl dokončen nový chodník před blovickou rad-
nicí. Zhotovitelem byla společnost SUPTel a.s., která zde pokláda-
la optické kabely. Zadání města bylo, aby se sjednotila dlažba, kte-
rá vykazovala již známky velkého opotřebení. Zvolili jsme dlažební 
kostičky s povrchovou protiskluzovou úpravou. Bylo vyřešeno rov-
něž odvodnění z několika střešních svodů. Realizační náklady činí 
312 tis. Kč vč. DPH. 

ve vnitrOblOku se zlepŠilO parkOvání
Společnost FINAL KOM s.r.o. dokončila akci rozšíření parkovacích 
míst ve vnitrobloku ulice 5. května před bývalou uhelnou. Původní po-
délná parkovací místa nahradilo kolmé parkování, kdy se do prostoru 
vejde o 8 vozidel více. Nově vzniklo místo pro parkování handicapo-
vaných. Museli jsme se vyrovnat se sanací bývalých septiků a s pře-
ložkou inženýrských sítí. Příjezdová komunikace se dočkala z části 
nového asfaltového krytu. Zbývá osazení lamp veřejného osvětlení, 
což je v kompetenci majitele – spol. ČEZ Energetické služby. Celkové 
realizační náklady dosáhly hodnoty 2,1 mil. Kč vč. DPH.

přírOdní kOupací biOtOp Otevírá v červnu
V současné době probíhají intenzivní práce na znovuobnovení pro-
vozu přírodního koupacího biotopu v Blovicích. Vodní laguny byly 
zcela vypuštěny a vyčištěny od nečistot. Nyní již dochází k postup-
nému napouštění čistou vodou z vodovodního řadu. Zapojujeme rov-
něž technologická zařízení. Samotnou kapitolou je údržba trávníků 
a rostlin v čistících lagunách. Jsme rádi, že jsme sehnali prováděcí 
firmu na generální opravu největší atrakce biotopu – tobogánu. Tato 
má nastoupit počátkem června. Koupaliště plánujeme otevřít  nejdří-
ve 3. června.

prOnájem kiOsku na biOtOpu
Město Blovice nabízí pronájem sezonního prodejního kiosku o max. 
rozměrech 3 × 6 m, připojení na vodu, odpad a elektřinu, bez spo-
třebičů. Nájemní smlouva mezi účastníky bude uzavřena na dobu 
určitou s účinností od června do září 2022. Výhodný nájem + úhrada 
za spotřebované energie. Informace: p. Vojtěchová, tel. 371 516 152, 
email: jaroslava.vojtechova@mublovice.cz

mrazící bOx prO ŠkOlní kuchyni
Město Blovice si převzalo do majetku a Základní škola Blovice do 
provozování nový mrazící box. Zařízení o rozměrech 2 × 3 m umís-
těné v suterénu budovy školní jídelny nahradí původní řešení z de-
vadesátých let, očekáváme nižší provozní náklady a menší hlučnost. 
Mrazící box dodala renomovaná spol. 2P GASTRO s.r.o. za cenu 
460 tis. Kč vč. DPH.
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ukládka výkOpOvé zeminy
Rozhodli jsme se ve spolupráci s městem Blovice, dočasně umož-
nit ukládku zeminy na Recyklačním středisku azs blOvice 
(směr Struhaře), a to za následujících podmínek:
Ukládka zeminy je možná každý sudý pátek  
počínaje pátkem 6. 5. 2022.
povolené množství uložené zeminy na RC Blo-
vice:
– občan cca 1,5 tuny za měsíc bez poplatku 
(prokázání se dokladem o zaplacení poplatku za 
odpady v Blovicích), množství odpovídá dvěma přívěsným vozíků 
nad 1,5 tuny budou další tuny zpoplatněny cenou 350 kč/t bez 
dph
– firmy mohou uložit na RC Blovice max cca 20 t (z kapacitních dů-
vodů střediska není bohužel možné povolit více) za cenu 350 kč/t 
bez dph
Uvědomujeme si problém s ukládáním zemin v okolí Blovic, z to-
hoto důvodu jsme přistoupili k tomuto dočasnému řešení. Jakmile 
bude zahájen provoz v areálu bývalé cihelny, bude toto dočasné 
řešení ukončeno a veškerá ukládka zeminy bude směřována do 
areálu bývalé cihelny. Podmínky provozu v areálu bývalé cihelny 
ještě upřesníme. Děkujeme za pochopení.

AZS RECYKLACE ODPADU s.r.o.

recyklace velkých elektrOspOtřebičů v rOce 2021
Díky svým obyvatelům se město Blovice může v roce 2021 pochlubit 
sběrem starého elektra určeného ke zpětnému odběru a recyklaci 
o hmotnosti 38,21 t. Na každého obyvatele 
tak připadá 9,26 kg vysloužilých spotřebičů. 
Byla tím uspořena spotřeba elektřiny a pro-
dukce skleníkových plynů, celosvětově ome-
zena těžba ropy a železné rudy, a recyklací 
se pokryla i část dodávek mědi nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení 
životního prostředí, které na základě dosažených výsledků vystavil 
kolektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elek-
trowin.
Vyplývá z něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2021 k úspoře pro-
dukce CO2 o 449,58 tun. Víte kolik smrků pohltí stejné množství CO2?  
173 ks. Nebylo nutné vytěžit 22 401,21 litrů ropy. Představte si, že 
z tohoto množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. 
na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 838krát. Došlo také 
k úspoře 230 602,54 kWh energie. Asi stejné množství, jako kdyby-
chom spustili cyklus myčky nádobí 230 603krát. Podařilo se recyk-
lovat 21 997,81 kg železa. Toto množství recyklovaného železa by 
bylo možné použít pro výrobu 902 ks nových praček, bez nutnosti 
těžby železné rudy. Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo 
získat 775,11 kg mědi, což by postačilo pro ražbu 137 798 1€ mincí, 
nebo 940,73 kg hliníku, který by stačil na výrobu 62 716 plechovek 
o objemu 0,33 l. Elektrowin v roce 2021 úspěšnou spolupráci ocenil 
2 765,00 Kč ze svého motivačního programu.

dO blOvic přijedOu babOuci
Nejstarší jihočeská dechovka Babouci budou 12. června hrát a zpí-
vat v Blovicích na náměstí od 13.30–17.00 hod. Babouci právě letos 
slaví 154 let svého trvání. Dějiny Babouků cituji z kroniky kapely.
V roce 1868 složil kapelu z hudebníků nemčický rodák Josef Prener. 
Protože se Josefovi říkalo Jouzík. Dal své kapele původní název Jou-
zíci. Krátce po založení Jouzíků přišli do kapely bratři Baboučkové 
a celou kapelu převzali. Název Babouci vznikl po chalupě Baboučků. 
Protože muzikanti stárnou, tak se objevují v kapele noví mladí hráči.
V roce 1968 byl do čela Babouků postaven tenorista Václav Rož-
boud, který pocházel z muzikantské rodiny.
Čas plynul a krutá rána osudu postihla celou kapelu. Dne 25. září 
1998 zemřel Václav Rožboud, který hrál s Babouky nepřetržitě 
50 let. Vedení kapely se na přání hudebníků ujal František Petrách.
Po 4 letech ho vystřídal Petr Shýbal. V této době jsme navštívili ples 
v Nemčicích, kde kapela má domovská práva. Jelikož se nám hudba 
Babouků zalíbila, začali jsme jejich vystoupení navštěvovat. Němčic-
ká náves má uprostřed pěknou hospůdku a vedle krásný kostelíček, 
o kterém se zpívá. Postupně jsem poznal hudebníky a tím jsem se 
dozvěděl více zajímavostí o kapele.
V roce 2017 jsem oslavil své narozeniny a Babouci nemohli chybět 
a přijeli do Blovic. Stal jsem se skalním příznivcem Babouků. Ka-
pelník mi předal certifikát, větší překvapení pro mě bylo obdržení 
baboucké vesty.
V roce 2019 se stal novým kapelníkem Tomáš Staněk. Oba předešlí 
kapelníci nadále hrají s Babouky.
Chtěl bych pozvat celou veřejnost na veselici s Babouky. Poděková-
ní patří panu starostovi Robertu Zelenkovi, který se významně podílí 
na tom, že se vám opět vrací dechovky do Blovic a je s ním bezva 
spolupráce. Hodně nás to těší. 

Za klub skalních příznivců Babouků
Kodl Luboš

Ing. Roman Tvrzník
předseda představenstva ELEKTROWIN a.s.

MĚSTO BLOVICE
2021 38 210

449,58

22 401,21

230 602,54

173

838

230 603

21 997,81

902

775,11

137 798

940,73

62 716

22.03.2022

kapelník Tomáš Staněk, Svatý Jan nad Malší 64, 373 23 GSM: (420+) 603 512 957, e-mail: tomasstanek1@email.cz, www.babouci.cz Foto: Lukáš Pelikán
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Informace Policie ČR

dvě Odhalené pěstírny kOnOpí
Plzeň-venkov – Policejní komisař obvinil dva 
muže ze zločinu nedovolené výroby a jiného 
nakládání s omamnými a psychotropními látka-
mi a s jedy. U jednoho z nich pak policisté ještě 
nalezli několik střelných zbraní včetně munice. 
Toxi tým z oddělení obecné kriminality územ-
ního odboru Plzeň-venkov se v uplynulých mě-
sících zabýval dvěma případy drogové trestné 
činnosti. V souvislosti s tím provedl důkladné 
operativní šetření a nashromáždil dostatek dů-
kazů, což vedlo k odhalení pěstíren konopí na 
dvou různých místech v okrese Plzeň-jih. 
Trestní stíhání, při kterém policejní komisař 
obvinil 48letého muže pocházejícího z jižního 
Plzeňska ze spáchání trestného činu nedovo-
lené výroby a jiného nakládání s omamnými 
a psychotropními látkami a s jedy, bylo zahá-
jeno v první polovině března letošního roku 
a předcházela mu domovní prohlídka a prohlíd-
ka jiných prostor a pozemků v rodinném domě 
v menší obci na Přešticku, a také v jednom 
z bytů v Plzni. Tu policisté provedli na začátku 
ledna letošního roku ve spolupráci s krajskou 
zásahovou jednotkou a zadrželi při ní pode-
zřelého muže. Dále zajistili 119 kusů vzrostlých 
rostlin konopí, sušinu o hmotnosti téměř 5,6 ki-
logramů, 43 sazenic i věci potřebné pro tzv. 
in-door pěstování rostlin konopí, jako například 
pěstební stan, vzduchotechniku, elektroinstala-
ci, nádoby a síta pro výrobu hašiše.
V případě druhé odhalené pěstírny obvinil 
policejní komisař začátkem dubna letošního 
roku 48letého muže, který pochází z jižního 
Plzeňska, ze spáchání dvou trestných činů, 
a to z nedovolené výroby a jiného nakládá-
ní s omamnými a psychotropními látkami 
a s jedy a z nedovoleného ozbrojování. Při 
domovní prohlídce v obci nedaleko Stoda, 
která se uskutečnila ve spolupráci s plzeňskou 
zásahovou jednotkou, policisté nalezli a zajis-
tili 54 kusů vzrostlých rostlin konopí, více než 
3,5 kilogramů sušiny, téměř 4 gramy slisované-
ho rostlinného materiálu ve tvaru kuličky a věci 
potřebné pro in-door pěstování konopí. Kromě 

toho i policisté zajistili několik střelných zbraní 
včetně střeliva. Dvě ze zbraní byly dokonce 
amatérsky upravené tak, že spadají do katego-
rie zakázaných zbraní. Jak policisté následně 
zjistili, muž není a nikdy nebyl držitelem zbroj-
ního průkazu. 
Oba obvinění muži jsou v současné chvíli stí-
hání na svobodě a v případě pravomocného 
rozhodnutí soudu jim hrozí trest odnětí svobo-
dy ve výši až deset let.

por. Ing. Eva Červenková
3. května 2022
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Drobné památky
svědkOvé dnů vŠedních
i svátečních
kaple, kapličky
Sakrální (bohoslužebné) památky jsou nej-
početnější u nás dochovanou skupinou 
drobných památek. Vznikaly k oslavě Boha, 
P. Marie a světců a patří sem zejména kaple 
a kapličky, boží muka a kříže a také obrázky 
na skalách a domech, sochy ve fasádách 
domů a další.
Vznik řady těchto památek souvisí s tradicí 
putování a poutí na svatá místa např. do 
Říma, Jeruzaléma, Santiaga de Compostela 
a dalších. Protože všichni nemohli podnikat 
poutě do vzdálených zemí, vznikala po celé 
zemi poutní místa a místa zvláštní zbožnos-
ti1. Rozmanitost uctívaných světců na Blovic-
ku je obdivuhodná, kromě nejrozšířenějšího 
kultu mariánského a svatojánského (vzhle-
dem k blízkosti rodiště Jana Nepomuckého), 
je to také úcta ke sv. Vojtěchovi, který v na-
šem blízkém okolí zanechal mnoho „stop“ 
(jednu z nich např. v Drahkově, kde podle 
pověsti světec zanechal na podzim roku 992 
při své cestě od Přeštic k Zelené Hoře svoji 
šlépěj na kameni, který se s údajně znatel-
ným otiskem obuté nohy doposud nachází 
v zemi před vchodem do kaple) a dále k celé 
řadě dalších světců.
První skupinou sakrálních památek jsou 
kaple a kapličky, malé křesťanské modliteb-
ny, které mohou být samostatně stojícími 
objekty v městské i vesnické zástavbě nebo 
ve volné krajině a mohou být také součástí 
světských nebo sakrálních staveb – známé 
jsou hradní a zámecké kaple (u nás např. 
kaple sv. Ondřeje na zámku Hradiště – obr. 
č. 1) i domácí kaple v městských domech. 
Obdobím největšího rozšíření kaplí je baro-
ko, kaple se ovšem zakládají i později, se-
tkáváme se i s kaplemi s klasicistními a em-
pírovými prvky, nicméně po celou druhou 
polovinu 19. století se autoři inspirovali vzory 
a motivy z dřívějších slohů. Podle způsobu 

výstavby se rozlišují kaple uzavřené a vý-
klenkové. Ty uzavřené (síňové) bývají větši-
nou zděné, ale také dřevěné, mívají obvykle 
čtvercový, ale i kruhový nebo oválný půdo-
rys a jsou zakončené stříškou se zvoničkou. 
Podle funkce nebo místa postavení můžeme 
síňové kaple dále dělit např. na návesní, křtí-
cí, rodinné, hřbitovní nebo pohřební kaple 
(např. Kolovratská pohřební kaple u kostela 
sv. Jana Evangelisty v Blovicích). Návesní 
kaple vznikaly dost často z původních zvo-
nic, které byly v obcích budovány za účelem 
ochrany před požáry, ale následně začaly 
sloužit i k naplnění duchovních potřeb lidí 
(podobu dřevěné zvonice si zachovala např. 
kaplička sv. Anny v Planinách – obr. č. 2). 

V Blovicích na jižním konci náměstí stála až 
do konce 18. století kaple sv. Markéty, z níž 
se dochovala soška sv. Anny Samotřetí a ta 
je dnes součástí expozice blovického muzea 
(obr. č. 3). Každá z obcí, které patří k Blovi-

cím, má na návsi svoji kapličku – v Hradišť-
ském Újezdu a v Hradišťské Lhotce jsou to 
kaple sv. Václava (obr. č. 4 a 5), v Komorně 

kaple P. Marie (obr. č. 6), ve Štítově kaple Na-
vštívení P. Marie (obr. č. 7 a 8) a ve Vlčicích 
kaple sv. Jana Nepomuckého (obr. č. 9). 
Výklenkové kaple se začínají uplatňovat jako 
specifický typ památky ke konci 17. století, 
nejstarší typy v podstatě typologicky navazu-
jí na boží muka, ze kterých je jejich podoba 
odvozena. Výklenkové kaple vznikly jako 
důsledek potřeby umístit na památku více 
výtvarných scén, které mají připomínat buď 
samotného Ježíše Krista nebo konkrétního 
světce a jeho činnost. Z hlediska architektury 
jsou to jednoduché stavby, které se skláda-
jí ze soklové části, ze středu s výklenkem či 
výklenky, které jsou často uzavřeny mříží, 
a horní část kaple bývá tvořena trojúhel-
níkovitým štítem. Postaveny jsou vesměs 
na půdorysu obdélníka, případně čtverce 
či trojúhelníka, počet výklenků se může  

obr. č. 1 – zámecká kaple sv. Ondřeje, Hrbek, kol. 
r. 1900 (ze sbírek Západočeského muzea v Plzni, 

p.o., inv. č. N-NMP 679)

obr. č. 2 – kaplička sv. Anny, Planiny

obr. č. 5 – kaple sv. Václava, Hr. Lhotka

obr. č. 6 – kaple P. Marie, Komorno

obr. č. 4 – kaple sv. Václava, Hr. Újezd

obr. č. 3 – socha sv. Anny Samotřetí ze zaniklé 
kaple sv. Markéty v Blovicích (ze sbírek MJP 

v Blovicích, p.o., inv. č. 1372)
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výrazně lišit, od jednoho až např. po šest či 
osm. Do skupiny výklenkových kaplí patří 
i křížové cesty zachycující pašijový cyklus, 
který je završen buď křížem nebo sousoším 
kalvárie. 
Výklenkový typ kaple byl často volen u kaplí 
vystavěných nad prameny s vodou, u níž 
byly prokázány léčivé účinky jako např. 
kaple P. Marie v lese nad Kotouní (obr. č. 
10), kaple sv. Vintíře v Letinech (obr. č. 11), 
kaple sv. Barbory u Seče, dále u kaplí po-
stavených jako poděkování za zázračné 
uzdravení nebo za ochranu před nemocí 
jako např. kaple sv. Rozálie v lese při ces-
tě ze Bzí do Svárkova (nechal ji vystavět 
syn ovčáka Tresse ze Bzí jako vzpomín-
ku na otce, bratra a sestru, kteří v r. 1712 
zemřeli na mor, a rovněž jako poděkování 
Bohu za to, že on a jeho matka byli morové 
nákazy ušetřeni –  obr. č. 12) nebo u kaplí  

spojených se zjevením P. Marie jako např. 
skalní kaple P. Marie v lese při cestě z Libá-
kovic do Chocenického Újezda (obr. č. 13). 
V Blovicích stojí výklenková kaplička na 
Setecké ulici blízko viaduktu a je zasvěcená 
sv. Josefovi (obr. č. 14). V polích při cestě 
z Blovic do Seče byla na místě původní 
síňové kaple sv. Františka z Assisi, zboře-
né v r. 1969 (obr. č. 15), postavena menší 
výklenková kaplička, kde je výklenek na-
hrazen obrázkem tohoto světce (obr. č. 16). 
Dalším příkladem jiného typu výklenkové 
kapličky je kaplička sv. Antonína Paduán-
ského (obr. č. 17) v lese jižně od Louňové, 

jejíž podoba zjevně vychází z konstrukce 
božích muk.
Zvláštní skupinu drobných sakrálních pamá-
tek tvoří kaple ve skalách, často v podobě 
groty2 nebo hluboké niky, opatřené tesaným 
reliéfem.
Zvláštním a specifickým druhem kaplí jsou 
loretánské kaple, někdy zvané také Lorety, 
které stylově napodobují Svatou chýši v ital-
ském Loretu. Loreto se stalo již ve 14. století 
významným poutním místem. Byly zde totiž 
uloženy kameny, které pocházely z příbytku, 
který měla obývat Panna Maria v Nazaretu. 
Kameny se dostaly do Itálie patrně na konci 
13. století, ale již v následujícím století byla 
po starém kontinentu dostatečně známa po-
věst o zázračném přenesení příbytku Panny 
Marie anděly. V Čechách byly loretánské 
kaple zakládány především po třicetileté 
válce a jejich vznik souvisí s šířením ma-
riánského kultu. Hlavními zakladateli byla 
šlechta, v menší míře i měšťané. Některé 
církevní řády (minorité, františkáni, kapucíni) 
zajišťovaly v loretánských areálech pravi-

obr.  č.  7 – pův. dřevěná kaplička, Štítov, 1925  (ze 
sbírek  Západočeského  muzea  v  Plzni,  p.o.,  inv.  č. 
N-NMP 897)

obr. č. 10 – kaple P. Marie u Kotouně

obr. č. 11 – kaple sv. Vintíře, Letiny

obr.  č.  13  –  výklenková  kaple  P.  Marie  na  skále,  
Libákovice (foto – Michal Hodek)

obr. č. 14 – kaple sv. Josefa, Blovice (foto – Michal 
Hodek)

obr. č. 12 – výklenková kaple sv. Rozálie, Bzí.

obr. č. 8 – kaple Navštívení P. Marie, Štítov

obr. č. 9 – kaple sv. J. Nepomuckého, Vlčice, 1895 
(ze sbírek Západočeského muzea v Plzni, p.o., inv. 
č. N-NMP 2531
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obr. č. 16 – výklenková kaplička sv. Františka z Assisi

obr. č. 17 – výklenková kaplička sv. Antonína 
u Louňové (foto – Michal Hodek)

obr. č. 15 – původní kaple sv. Fr. z Assisi, kresba tužkou, autor Jaroslav Hodek

delné bohoslužby. V době vlády císaře Jo-
sefa II. bylo množství těchto kaplí zrušeno, 
často i zbořeno. Další tyto objekty zanikly 
v 19. a 20. století. U nás určitě nejznámější 
je loretánská kaple P. Marie v areálu Praž-
ské Lorety.   

Příště si představíme další již v úvodu zmi-
ňovanou skupinu drobných sakrálních pa-
mátek věnovaných oslavě svatých. 

Irena Hambergerová, 
MěÚ Blovice

poznámky v textu:
1. místa zvláštní zbožnosti – drobné sakrální pa-
mátky v krajině, které nejsou oficiálně uznanými 
poutními místy, ale přesto se staly místy vylévané 
milosti Boží i skrze světce nebo P. Marii a mají za-
chovaný svůj zázračný příběh nebo legendu
2. grota – dekorativní umělá jeskyně nebo přírodní 
jeskyně vzbuzující specifický zájem ze strany člo-
věka.
stručné poznámky ke svatým v textu:
Sv. Vojtěch – biskup a mučedník, po sv. Václavu 
druhý patron Čech, přední patron pražské arci-
diecéze (atributy – mj. berle, kniha)
Sv. Ondřej – první apoštol, ukřižován na šikmém 
kříži ve tvaru X, který je jeho atributem
Sv. Jan Evangelista – apoštol, autor čtvrtého evan-
gelia, tří biblických epištol a Zjevení sv. Jana (atribut 
– orel)
Sv. Anna – matka Panny Marie (atributy – mj. kniha, 
nezletilá P. Maria)
Sv. Markéta – mučednice, patří mezi 14 svatých 
pomocníků – ochrana před démony, patronka příz-
nivého počasí (atributy – kříž a drak u nohou)
Sv. Václav – kníže, mučedník, hlavní patron české-
ho národa
Sv. Jan Nepomucký – kněz a mučedník za svobodu 
církve, jeden z českých zemských patronů
Sv. Vintíř – poustevník, misionář, diplomat, zakla-
datel kláštera v Rinchnachu (atribut – řeholní oděv)
Sv. Barbora – patronka horníků a ochránkyně věží 
(atribut – věž nebo kalich s hostií)
Sv. Rozálie – patronka Palerma a ochránkyně před 
morem (atributy – mj. kříž, umrlčí lebka)
Sv. Josef – český patron, snoubenec P. Marie
Sv. František z Assisi – mnich, zakladatel řádu fran-
tiškánů, patron Itálie, zvířat a přírody (atributy – mj. 

františkánský hábit, ptáci, jehně)
Sv. Antonín Paduánský – mnich, kazatel, patron mj. 
chudých, dětí (atributy – nejčastěji Jěžíšek v náručí 
a lilie v ruce)  

zdroje:
Attwater,  D.  Slovník  svatých.  PAPYRUS,  Vimperk 
a JEVA, Rudná u Prahy. 1993. ISBN 80-85776-06-5 
(PAPYRUS), 80-901365-7-5 (JEVA)
Hájek, T., Bukačová,  I. Příběh drobných památek. 
Jaroslav Bárta, Studio JB. 2001. 
Hrubý, P., Altová, E., Kadlec, A. Metodika dokumen-
tace drobných památek. Národní památkový ústav, 
územní odborné pracoviště v Ústí nad Labem a Fi-
lozofická fakulta Univerzity J. E. Purkyně v Ústí nad 
Labem. Ústí nad Labem. 2015
Koželuh, J., Vránková, O. Kaple a další drobné cír-
kevní  památky,  publikováno  v:  BLOVICE.  Církevní 
a židovské památky, kolektiv autorů, Muzeum jižní-
ho Plzeňska v Blovicích. Blovice. 2010.  ISBN 978-
80-87495-00-1
Krčmář, Luděk. Poutní místa a místa zvláštní zbož-
nosti  jižního Plzeňska na území plzeňské diecéze. 
Spolek pro záchranu historických památek Přeštic-
ka, Dům historie Přešticka a město Přeštice. 2020. 
ISBN: 978-80-907733-1-8
Krčmář, Luděk. Poutní místa a místa zvláštní zbož-
nosti na Blovicku. Publikováno v: Genius loci české-
ho jihozápadu X. Muzeum jižního Plzeňska v Blovi-
cích p. o. Blovice. 2015 
Pracný,  P.  Český  kalendář  světců.  EWA  Edition. 
Praha. 1994. ISBN 80-85764-05-9
Smolík,  Luboš.  Kaple  a  kapličky  Horažďovicka. 
Odbor kultury, památkové péče a cestovního ruchu 
Krajského úřadu Plzeňského kraje. Plzeň. 2010.
Ostatní zdroje a foto – archiv města
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Ze starých kronik...
památnik OchrannéhO města blOwic 1839 rOku
Pokračování přepisu od str. 100 vlevo

   Po složení funkce kronikáře p. Konrádem Frant., byl zvolen novým kro-
nikářem p. Milota Josef, odborný učitel v Blovicích. Ku konci roku 1940 
bylo nařízeno německými okupačními úřady za pomoci protektorátních 
úřadů, odevzdání všech obecních kronik i jiné pamětní knihy, které obec 
vlastní. Do obcí byly dodány nové pamětní knihy protektorátní vládou, 
a staré měly býti uloženy v zemském archivu. Kronika se doma uscho-
vala a neodevzdávala s výmluvou že není pohromadě apod.
   Protože nová kronika se měla psát v duchu protektorátním, tak se také 
nepsala. Kronikář Milota si dělal poznámky do tajného jeho sešitu. Při 
kontrolách obecních kronik se to vždy omluvilo tím, že se již na obsahu 
knihy pracuje.
   Po osvobození naší vlasti pan Milota Josef již kroniku nenapsal. Tak ubí-
hala léta a kroniku nikdo nepsal. Až na zimu v r. 1948 byl již místní národní 
výbor přinucen zvoliti nového kronikáře a novou letopiseckou komisi.
Kronikářem zvolen soudruh Bečvář Karel, členy letopisecké komise: ří-
dicí učitel v.v. Klement Václav, Vaněček Václav knihař a člen rady MNV 
s. Rot Václav. S. Bečvář Karel, jako nový kronikář musel pak sbírati růz-
né paměti u občanů a nejvíce mu posloužily poznámky od učitele Miloty.

Životopis kronikáře.
S. Bečvář Karel se narodil 28. března 1893 v Seči. Byl synem hostin-
ského. V roce 1900 se jeho otec přistěhoval do Blovic. Vychodil zde 5 tř. 
obecných a 3 měšťanské třídy. Vyučil se zámečníkem u p. Josefa Hyky-
še. Pak pracoval v Plzni a ve Vídni. V r. 1913 začal opět pracovat v Plzni 
v dřívějších Škodových závodech. Vyššího školního vzdělání nedostal, 
proto kronika je psána dosti jednoduše.

Pokračování roku 1940.
Zápisy tyto počínají dnem 1. července 1940, a jsou psány většinou bez 
určení data, které v poznámkách nebyly podchyceny.

Fašisticko- nacistický režim německý všade uplatňoval svoji vládnoucí 
moc. Nařídil užívání jen dvoujazyčných dobytčich pasů. Nařídil odstra-
nění bust a obrazů které by připomínaly doby první republiky.
Byly uschovány aby německé úřady na ně nepřišly. Bylo nařízeno správ-
né vlajkování. Každý musel vyvěsit vlajku s hákovým křížem a pak vedle 
protektorátní. Protože byla velká potřeba vlajek s hák. křížem, nedostalo 
se na všechny žadatele, tak si dali občané napsat potvrzení že je mají 
objednané. Někteří občané to vydrželi s potvrzením v ruce až do 9 května 
1945.

V knihovně bylo vyřazeno 21 knih které pak byly předány četnické stanici 
ke zrušení.

Střelné zbraně:
Zabaveny byly všechny střelné zbraně včetně vzduchovek okr. úřadem 
v Plzni a odevzdány oberlandrátu tamtéž. Výjimku němci učinili u pana 
Pavlovského, lesníka ve výslužbě t.č. bytem v čísle popisném 313, který 
byl původem ze šlechtického rodu. Ponechali mu dvě brokovnice.

Styk občanů s úřady:
Styk našich občanů s německými úřady se musel díti jen v německém 
jazyku. Veškerá silniční i jiná obecní označení, muselo být napřed v ně-
meckém a pak teprve v českém jazyku. Městská stráž musela být hláše-
na co do počtu, a odznaky stráže musely být odstraněny.

Na husí louce podél cest byly vykáceny staré topoly a nahraženy nový-
mi. Byl zřízen parčík na Hájku v ceně 3 054 koruny k ozdobě této čtvrti. 
Pro nepochopení tamnějších občanů, parčík byl brzy zničen.

Pí. Veselá, hostinská u nádraží v Palackého třídě, dala rozebrat rozsáhlé 
truhlářské dílny které po smrti p. Lad. Kvídery koupila. Na pozemku tom, 
chtěla postavit hotel se 13 pokoji a tanečním sálem. Pro pozdější zákaz 
podnikání staveb, již k stavbě nedošlo. Tím připravila pí. Veselá město 

o jeden objekt, který se v pozdější době mohl uplatnit jako skladiště nebo 
jiný průmyslový závod.

Školství.
Zřízeny 2 pobočky dívčí měšťanské školy a 2 pobočky chlapecké měš-
ťanské školy.

Z městské rady:
Opravena klenba mostu u Hradiště. Upravena Jirotova ulice. Úpravu pro-
vedl p. Blažek Frant. stavitel za cenu 205.934 koruny.

Kultura:
Pro kulturní podniky v době národní poroby se nejevil žádný zájem. 
Pouze 14. září k nám na několik dní zajela divadelní společnost pana 
Melíška.

Hospodářství:
Obrna vepřů která zde a v okolí řádila, byla 11.10. prohlášena za zaniklou.
Ustanoveny obvody pro prohlídku masa a dobytka. Město Blovice tvoří 
III. obvod s 12 přiléhlými obcemi. Okresním úřadem byly nařízené po-
rážkové dny pro řezníky. Pondělí- středa- čtvrtek. V jiné dny se nesmělo 
porážet.
Bylo nařízeno naší obci: Zajistit dodávku 45 q sena a 18 q slámy na 
měsíc září.

 
rok 1941

V tomto roce zemřel náš zasloužilý občan města, pan František Rau-
šar, řiditel zdejších škol ve stáří 84 roků. Za jeho dlouholeté učitelské 
práce na zdejších školách, prošlo několik generací a byl všemi vážen 
což se také projevilo i velkým množstvím účastníků na jeho pohřbu. Po-
hřben v jeho rodné obci Budislavicích  v Blovicích v rodinné hrobce. Byl 
dobrým kulturním pracovníkem, jako milovník přírody byl zakladatelem 
okrašlovacího spolku, kde společně se školou a několika občany, vysá-
zeno několik sadů a stromořadí. Bohužel v Palackého třídě a na náměstí 
kde byly okrasné balonové jilmy, které byly ozdobou města, se stromy 
vykácely, aby prý nepřekážely stavbám.
   Byl též zakladatelem místního musea na které daroval svůj obytný 
dům s přilehlým dalším pozemkem a budovami obci. Po jeho smrti byl 
zvolen nový musejní odbor takto: Čestná předsedkyně: Josefa Rauša-
rová, manželka zemřelého, předseda: Klement Václav, řídicí učitel v.v. 
a členové: Filomena Raušarová sestra zemřelého, Hrach Petr železniční 
zřízenec, Slabeňák Karel administrátor děkanského úřadu, Poduška Jan 
řiditel škol, Sladký Josef domkář, Khodl Hynek knihkupec, Mertlíková 
Anna učitelka, Šrámková Marie služebná.

?
Zřízen byl celní úřad v Blovicích a umístěn u pa. JuDr. Záhoříka Karla. 
Kruhová cihelna „Keramika“ majetek Legiobanky, prodána pu. Ulčovi 
Jaroslavu z Černic.

Polní cesta, která vedla od p. Valenty A. zahradníka k železničnímu vi-
aduktu na Setecké silnici, byla zrušena a zřízena i pro povozy po pravé 
straně a vyúsťuje na Seteckou silnici u domku pa. Štiebra brusiče, který 
tento domek koupil od pa. Laciny, řiditele škol v.v.
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Zastavena činnost Sokola
V měsíci dubnu byla zastavena činnost Sokola. Německý režim se stále 
přiostřoval, takže bylo nařízeno povinné vzdávání pocty uniformovanou 
stráží německým uniformovaným osobám.

V tomto roce oslavoval pan Škarda František, čestný kanovník, rodák 
blovický, jubileum 50 roků svého vysvěcení na kněze.

Nařízená sbírka na německý červený kříž, vynesla 3 439.10 kor. Obec 
na na tuto sbírku dala 200 korun. Nařízeno bylo že všechny osoby práce 
schopné se musí zařadit do pracovního procesu.

V měsíci červnu napadlo německo sovětský svaz.
Pracující lid našeho národa tím získal větší naději že opět a brzy nabude 
svoji národní samostatnost. Přesto němci byli stále zuřivější kteří byli spi-
ti počátečními úspěchy, což pociťovali i naší občané.

Mrzenů Ferd. zatčen.
V létě byl zatčen první občan města, Mrzenů Ferdinand mlynářský děl-
ník pro urážku „Vůdce“ při zábavě v Chocenicích. Udavačem byl občan 
Chocenický.

Ledajaks.
Dále byl zatčen pan Ledajaks Frant. spolupodnikatel fi. Lekov. Zatčen 
prý pro nějaký dopis.

8. října byl zatčen JuDr Záhořík Karel ve 4 hodiny ráno v souvislosti se 
zatýkáním župního výboru Sokola. Přišel domů 17. listopadu.

Byl rozpuštěn „Junák“ a zabaven celý jeho majetek.

Vydán oběžník  o užívání pojmu: „Vůdce německé říše“

Osvěta:
Pořádán kronikářský kurs ve kterém za naši obec nebyl nikdo. Kronikář 
Milota byl zvolen až po kursu.

Zdravotnictví:
Zřízena poradna pro plicní choroby na Dubí v domě po p. Kočkovi.

Z městské rady:
Provedena úprava jižní části náměstí, čímž se náměstí ještě zhoršilo tím, 
že pěkný materiál se odvezl a navezl se špatný. Pí. Redlichová postavila 
zámečnickou dílnu ze staré cihlářské kůlny, kterou koupila od obce. Se 
zdejším velitelstvím řížské posádky sjednáno přeskoušení plynových 
masek a vyškolení členů hasičského sboru. Výlohy činily 350 Kor. Škole-
ní a skoušky zmařeny nečekaným odchodem řížské posádky.
Zavedeny byly dávky ze hry v karty a nápojů. Nařízeno zřídit městskou 
strážnici, která byla umístěna v radnici v přízemí v pravo.

Hospodářství.
V měsíci prosinci napadlo mnoho sněhu po něm pal přišly veliké větry, 
které pak nadělaly mnoho škod na ovocných stromech. V lesích byly vy-
vráceny nebo přelámány stromy na velikých plochách. Tím vznikly veliké 
národohospodářské škody.

                                     
rok 1942.

Počasí:
Největší mrazy byly v polovici ledna -20º až -28º. V dubnu napadly krou-
py které nenadělaly mnoho škod. Začátek července je úplně bez dešťů 
až k polovině července přišel déšť a ochlazení. V srpnu časté bouřky 
a vedra až +35º. 16 listopadu napadl sníh, mírné mrazy střídavě až do 
konce roku.

Události:
Tento rok byl u blovických občanů zapsán jako černý rok pro mnoho 
nepříjemných událostí.
Byla nařízena sbírka potřeb pro zimní frontu od 5. ledna do 14. ledna. 
Utvořen výbor na provedení této sbírky z těchto občanů: Kašpárek Vác-

lav, Klement Fr velitel hasičů, Císař Jan vedoucí národního souručenství. 
Sbírka provedena v 16. skupinách kterých se súčastnili učitelé a zástup-
ci místního národního souručenství.

Sběr židů.
15tého a 22tého ledna byly černými dny v našem městě. Za 22º mra-
zu sbíralo gestapo všechny místní židy. Nechali je stát v tom mrazu na 
náměstí a pak je hromadně odvezli. Byly sebrány celé rodiny i s dětmi:
Ornštein, jeho manželka a dcera asi 10ti letá.
Radnitzer Antonín a jeho manželka. Syn a dcera nebyli toho času v Blo-
vicích. Byli bezpochyby zatčeni na jejich pracovištích.
Roubík František, jeho matka a 2 sestry.
Kraus Jindřich a jeho sestra.
Krausová st. a Krausová ml. tak zvané „Šíjovky“
Löwidt z čp. 16 a jeho manželka a dcera asi 6. letá.
Radnitzer Herman, Lövy proti Vlnařovi, Krausová Klára stará 79 roků 
a ještě nemocná. Gešmaj ve stáří 86 roků, Štein Emil bývalý legionář ital-
ský z první světové války. Bernardová Krausová z Kostelní ulice. Zůstalo 
zde jen 1 děcko po Radnitzerovi Hermanovi jelikož matka děcka byla 
křesťanka a nebyla s ním oddána. Stísněná nálada se stále stupňovala.

Byl nařízen sběr lyží pro německou armádu nad 180 cm. 15 února naří-
zena pracovní povinnost na odklízení sněhu. Kdo se nedostavil, musel 
dát 20 korun pokuty.
6. března byly sňaty zvony. Jen v kapli na hřbitově se na zvonek zapo-
mělo, který pak při pohřbech vyzváněl dál.
31. března odjížděli dělníci do „Reichu“ nasazení do práce. Mezi nimi 
byli i železničáři.
Na svátek „Vůdce“ přísně nařízeno vyvěšení praporů.
V noci na 26. dubna vyrušil naše občany nálet na Plzeň.
V noci z 28. na 29. dubna byl opět nálet na Plzeň. Shodili jen  několik 
bomb které nenadělaly zvláštních škod.
V květnu zrušeny staré oválové tabule označení obcí, ponechány jen 
obdélníkové, černožluté, zřízené podle dopravního řádu z roku 1939.

1. máj 1942.
V tomto roce připadl na sobotu a proto protektor nařídil oslavovati 
1. máje až 2. května. Z nařízení protektorátní vlády musely odbočky 
svazu hudebníků provésti promenádní koncert. Který hudebník by ode-
přel účinkovat, měl být hlášen ůstředí do Prahy. Promenádní konzert byl 
proveden, ale obyvatelé nejevili o něj žádný zájem. To svědčilo skoro 
prázdnotou na náměsti.

Atentát na Heydrycha.
Dne 27. května t.r. byl v Praze proveden atentát na zástupce řížského pro-
tektora Heyndrycha, což přineslo našemu národu další utrpení a mnoho 
obětí. Byl vyhlášen nad celým protektorátem výminečný stav. Všechny 
osoby, počínaje 16 rokem, jsou povinny se hlásit. Kdo bude zjištěn že 
není hlášen, bude zastřelen. Šestého června byla v naší obci konána vo-
jenská prohlídka již od 5 hodin ráno. Hledali osoby které by byli ve spojení 
s atentátníky. Hledány také osoby nehlášené, poschované zbraně a tajné 
letáky. Prohlídky tyto v naší obci prošly bez zatčení a poprav.
Protektorátní četnictvo chodilo dům od domu s fotografiemi aktovky 
a kola atentátníků, zanechaných na místě atentátu. Každý to musel po-
depsat že to viděl a že majitele nezná.

Černý den.
Ráno 10. června nastal v Blovicich zase černý den, který byl měl být 
zdejšímu občanstvu výstrahou pro věčné časy. V 6. hodin ráno přijelo pl-
zeňské gestapo které se rozdělilo na čety a začali zatýkat. Byli vězněny 
na Gestapu a na Borech.
Zatčeni byli tito občané: Homan Josef, učitel, Homan Karel učitel, Ho-
man Rudolf učitel, Blažek František stavitel, Kozák Slavoj a jeho matka 
Kozáková Gusta, z Panského domu, Kurcová Růžena cukrářka, Klement 
Jan obchodník uhlím, Vend Jan řidící učitel ve výslužbě, Rádl Jan učitel, 
Beneš Viktor lékárník, Khodl Hynek knihkupec, Šlégr Tomáš katecheta, 
Paulová Julie učitelka, Škořepa Josef obchodník, Trubač Karel přednos-
ta stanice BMB to jest: českomoravské dráhy v německém označení, 
Žídek Jaroslav varhaník, JuDr. Vítková Anna advokát, JuDr. Záhořík Ka-
rel advokát, Sýkora František úředník, Úbl Josef rolník, Kolerus číšník 
v Panském domě, Buršík lesní adijunkt na Hradišti, Šafařík Jaroslav aka-
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demický malíř. S nimi se též svezli: Kudlička Bohuslav přednosta stanice 
ve Ždírci, Vágner Hynek starosta obce Újezd Hradišťský. V této době byl 
též zatčen Trhlík Josef zedník z Pobřežní ulice který do této akce ne-
spadal. V takovém hromadném zatýkání bylo zřejmo že v městě skrytý 
udavač. Při výslechu zatčených bylo zjištěno že jsou nevinně nařčeni 
anonýmním udavačem.
Tento anonýmní udavač stále udával určité občany gestapu do Plzně ale 
šef gestapa němec Lehner měl za manželku češku rodem z Nepomuku. 
Byla to sestra Černýho Jana sklenáře v Blovicích. Protože Lehner naše 
tiché město znal, nevěnoval anoným. dopisům pozornost. Až když ano-
ným na zemské gestapo do Prahy napsal že plzeňské gestapo na jeho 
udání nezatýká, šlo již o existenci samotného šéfa Lehnera. Lehner dal 
zatknout tuto první dávku a vzal si za úkol stůj co stůj anonýma vypátrat 
protože již anoným další a daleko větší počet udal znovu.
Z tohoto příbuzenského vztahu byli blovičtí občané ušetřeni větších 
pohrom. Později byl udavač objeven v osobě římskokatolického kněze, 
Slabeňáka Karla, původem slovák, o kterém bude další zmínka při jeho 
zatčení v r. 1943.

V červnu byla nařízena 10 hodinová pracovní doba.
24 srpna pozvány na úřad práce ženy do 50 let, za účelem nasazení do 
práce.

Opět zatýkání.
18. září přijelo gestapo v autobusu a zatýkali rodiny, které měli svoje 
rodinné příslušníky v odboji za hranicemi.
Zatčeni a odvezeni byli na Bory:
Bečvářová Anna matka nadporučíka letectva známý všade pod jménem 
„Bimba„ , jeho otec Bečvář Karel zámečník, zatčen při práci ve Škodo-
vých závodech v Plzni. Dcera Marie, provdaná Homanová, která právě 
vezla čisté prádlo svému vězněnému muži na Borech byla na telefonický 
rozkaz zatýkajícího gestapa, zatčena po odevzdání prádla přímo ve věz-
nici. Dům pak zůstal prázdný.
Druhá rodina: Blahna Jan, dělník, jeho manželka a jejich dcera Božena, 
provdaná Mikušková. Syn Václav byl jako četař letec. Mikušková měla 
malé děcko, a musela jej dát rodičům jejího muže Mikušky.
Třetí rodina: Drnková Antonie a její muž Drnek Gustav, který byl zatčen 
ve Škodových závodech. Zde byl zanechán doma nedospělý syn a malé 
hospodářství do 4 ha, kterého se pak ujal Bořík František, dělník Ško-
dových závodů, spřízněný s touto rodinou. Jejich syn Miroslav Drnek 
byl v zahraničí u letectva. Všichni tři bojovali v Anglii proti německému 
fašismu a všichni tři tam také položili za vlast svoje životy. „Čest budiž 
jejich památce.„

Dne 1. října zrušena místní městská policie a zároveň zakázáno nošení 
stejnokrojů. Tím skončila tradice městských strážníků.
V měsíci říjnu proveden sběr kovů a odpadových hmot.

Schůze o spojení obcí Blovice Hradiště
V neděli 15 listopadu konala se schůze o spojení obcí Blovice a Hradiště 
v jednu politickou obec. Obec Hradiště na to nepřistoupila.

Od 20. prosince až do 31 prosince, přicházeli postupně domů zvězení 
občané zatčení 10. června t.r.
Sbírka na německý červený kříž tentokrát vynesla 12 095.- kor. téměř 
o 8 tisíc více. Jistě to byl výsledek ustrašenosti za zatýkání.
V tomto roce zemřel blovický rodák Škarda Frant. kanovník.

Z městské rady: Z vyššího nařízení zrušeno čestné občanství města 
Blovic dřívějším státníkům a to: T.G. Masaryk, Karel Kramář, Staněk 
František, Haberman Gusta, Klofáč Václav, Alois Jirásek, Josef Svato-
pluk Hodža.

Do letopisecké komise byli zvoleni: Růt Karel, Bečvář Rudolf. ale nikdy 
se nesešla. Poznámky dělal jen kronikář sám.
Nařízeno ochranné pásmo při okresních silnicích Blovice- Seč a Blovi-
ce- Kotousov ježto je zde vyšší mocí počítáno na zřízení dálnic.
Jednáno bylo o pořízení místního rozhlasu v ceně 31 398 korun ale na 
zařízení nedošlo. Opraveny byly asfaltové chodníky. 30. dubna byly 
úředně zastaveny všechny stavby a stavět se mohlo jen na povolení 
řížského protektora.

Školství a osvěta.
Pro nedostatek paliva, přikročeno ke školním prázdninám které byly stá-
le prodlužovány. Žáci si chodili jen pro úlohy, které vypracovávaly doma. 
Oslava III. výročí Protektorátu na školách se konala v Sokolovně, kde 
měli projev řiditel Poduška Jan a řid. učitelka Mertlíková. Bylo nařízeno 
povinné vyučování němčiny 7 hodin týdně. Byly konány skoušky učitelů 
z němčiny. Súčastnilo se asi 60 učitelů.
Konána znovu revise knih a vyřazeny které neodpovídaly duchu němec-
kého režimu. Školní rok byl ukončen 9. července a nový školní rok nastal 
2. září. Nařízeno konat místní osvětovou komisí kurs němčiny pro učitele 
každou středu. Školní prázdniny vánoční započaly 18. prosince o 12 ho-
dině až do 12. ledna příštího roku.
Mimo biografu pro nedostatek uhlí se žádné podniky nepovolují. Biogra-
fické představení jsou naplněny, hlavně české filmy. Cimbura byl hrán 
osmkrát. Konal se zde kurs šití prádla. Připravovaná oslava výročí pro-
tektorátu na 15. března, byla na venkovských místech odřeknuta a koná-
na jen v Plzni. Za město naše se musel súčastniti: JuDr. Záhořík Karel, 
Rádl Jan, učitel, Sladký Josef domkář. 31. března se konala v Panském 
domě Mozartova oslava. Účinkovalo plzeňské kvarteto a Růžena Boubí-
nová. V dubnu zde byla divadelní společnost „Stréček Křópal„. Pod zá-
štitou okresního vedení národního souručenství a okresního osvětového 
sboru pořádala se přednáška z cyklu nové státoprávní výchovy, dne 
20. listopadu v Panském domě: Význam a poslání národní pospolitosti.  

Hospodářství a události.
Začátkem března byla velká voda, která zaplavila po 3. dny „Husí louku. 
Voda procházela klidně.
Byla zřízena rozdělovna dobytka. Poplatek z hovězího kusu 10 korun 
a z vepře nebo telete, 5 korun. Koncem února se objevily vyhlášky 
o sbírce železa pro zemědělce, aby byla získána surovina na výrobu 
nových hospodářských strojů. Proveden soupis slepic a vepřového do-
bytka. Bylo nařízeno povinného odvádění kachních vajec od 1. března 
do září, a to 30 kusů na jednu kachnu. Od slepic liliputek 50 kusů na 
slepici. Od 16 března byl snížen příděl chleba pro normální spotřebitele 
o 1 200 gr. na měsíc.
Samozásobitelské dávky sníženy ze 14 kg na 13.5 kg na měsíc. Od 
1 dubna jsou nové kmenové listy pro odběr potravinových lístků. Vy-
dávány tabačenky pro muže i ženy. Od 13 dubna snížen příděl masa, 
mouky a požívatin.
Osoby narozené v létech 1917 až 1926 si musely apatřit občanské prů-
kazy, tak zvané „Kenkarty„.
Žita byly řídké, ostatní obilí dobré. Pro červencová sucha, bylo málo otav. 
Do žní nasazeny všechny pracovní síly, nikdo nesměl zahálet. Na 32 ob-
dobí musel mít každý od úřadu práce potvrzení, že je někde zaměstnán, 
jinak nedostal potravinové lístky. V červenci byla snížena dávka cikaret 
na 40 kusů týdně. Husy směl chovati jen ten, kdo měl krmivou základnu. 
Hospodáři dostali knížky, v nichž vše musí zapisovat co podnikají. To 
jest sklizeň- prodej a kontigenty. Nařízen soupis husí do 15. srpna. Byl 
rozšířen osev řepy i na menší hospodáře na 5 ha půdy. Ve sklizni ovoce 
se sklidilo nejvíce hrušek. Příděl brambor na osobu činil 75 kg. Počínaje 
41. obdobím zvýšen příděl chleba o 1 000 gr. a masa o 200 gr. 18 října 
provedena sbírka textilií a šatstva. Výsledek nepodchycen. V listopadu 
byla konána mimořádná sbírka papíru za účasti místní osvětové komise 
a školy. Od 7. prosince bylo sníženo mléko pro osoby nad 10 let na 1/8 li-
tru, nad 14 let na 1/16 litru.

Zdravotnictvi:
7 dubna byla konána přednáška MuDra Raffela o péči o zdraví. V květnu 
byl týden lidového zdraví a boj proti tuberkulose. V říjnu vyskytly na ško-
lách epidemické nemoce: záškrt a spála. Postiženy 4 třídy a v listopadu 
1 obecná.

Přepsala: D.Š.

zdroj: 
Památnik ochranného města Blowic, str. 100 vlevo – 106 vpravo, dostupné z:
http://www.portafontium.eu/iipimage/30560322
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Vážení čtenáři,
jak jste si již v poledních číslech zvykli, 
moje ptačí povídání bývá inspirováno ně-
jakým čerstvým žážitkem. Zrovna nedáv-
no jsme s kolegy diskutovali pravděpo-
dobné hnízdění našeho největšího ptáka 
na jedné EVL v blízkosti Mladého Smo-
livce a optimisticky jsme očekávali hníz-
dění i na rybníku v Ouličkách, nedaleko 
Nových Mitrovic, kde se v posledních le-
tech tento pták pravidelně objevuje. Když 
jsem na konci dubna tohoto nezaměnitel-
ného ptáka uviděl přeletět nedaleko Spá-
leného pořící, bylo jasno: dnešním ptačím 
symbolem ochrany bude jeřáb popelavý 
(Grus grus). A pohled do nálezové databá-
ze mi ukázal, že moje pozorování v okolí 
Blovic není letos zdaleka ojedinělé. Dnes 
se i „trefím“ do ochranářského statusu, 
protože jeřáb popelavý patří mezi kritic-
ky ohrožené druhy, i když jeho stavy se 
zvláště v posledních letech u nás hodně 
zvedají. První hnízdění jeřába u nás bylo 
ale zaznamenáno až v roce 1989 na Bře-
hyňském rybníce (kousek od Máchova 
jezera)!

Primárně je jeřáb popelavý druh, kte-
rý hnízdí spíše na severu; vyskytuje se 
od Skandinávie na jih až do Německa, 
Polska a na východ přes Mongolsko až 
k Ochotskému moři. Od 60. let se hranice 
jeho rozšíření pozvolna posouvá na jih, 
i proto se jeřáb objevil i na území ČR. 
Jeřábi zimují v jižní Evropě, severní Africe 
a na četných místech Arabského poloo-
strova nebo Asie. Na hnízdiště se vrací 
velmi brzy, už na začátku března nebo 
na konci února, obsazují teritoria, tokají 
a ozývají se synchronizovaným voláním. 
Vztahy v páru se u nás už jen upevňují; 
páry vznikly již na zimovištích v teplých 
krajích, kde začíná tok, typický silným 
troubením. 
Až v dubnu začnou páry se stavbou hníz-
da. Využívají mělké rybníky, příbřežní 
zarostlé oblasti, rašeliniště s hloubkou do 
50 cm. Hnízdo je velká kupa rostlinného 
materiálu o průměru až 1,5 m. Jeřáb má 
jen 1–3 vejce a na hnízdišti je velmi pla-
chý – při vyrušení může snůšku i opustit; 
pak pár klade snůšku náhradní. Po měsíci 
sezení na vejcích se líhnou mláďata. V tu 
chvíli je hnízdo opuštěno a celá rodina se 
pohybuje v hustém podrostu.
Jeřábi jsou navzdory „čapímu vzhledu“ 
všežravci s převládající rostlinnou potra-
vou, i když hmyz, měkkýši, drobní obrat-
lovci v jeho potravě nechybí. 

Nejvíce jeřábů popelavých jsem viděl 
v loňském roce, kdy jsme s přáteli navští-
vili v Maďarsku národní park Hortobágy. 
Skupina jeřábů na louce nedaleko rozsáh-
lé mělké laguny, sloužící jako napajedlo 
pro dobytek, mě k sobě nenechala přiblížit 
natolik, abych si tyto naše největší ptáky 
mohl vyfotit. Majestátně kroužící hejno mi 

jen naznačilo, jak to v Hortobágách musí 
vypadat na podzim; lokalita totiž slouží 
jako shromaždiště většiny středoevrop-
ských jeřábů, než se tisícihlavé hejno na-
jednou zvedne a vydá se na sever Afriky.
 

Pavel Vlach 

Symboly ochrany přírody

Obr. 1. Jeřáb popelavý ze Švédska. Foto: J. Šimon, 2012

Obr. 2. Jeřáb popelavý na zimovišti v Ománu. Foto: R. Smet, 2012

Jeřábi popelaví v letu – lustrační foto
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Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích
Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o., v měsíci květnu máte mož-
nost navštívit v našem muzeu dvě autorské 
výstavy. Během června chystáme zpřístupnit 
ještě další novou výstavu a také několik za-
jímavých tematických akcí, na které Vás sr-
dečně zveme.
Druhé pololetí letošního roku zahájíme 
2. 6. od 17 hodin vernisáží výstavy „zbra-
ně a zbroj z dílny vladislava ruperta“. 
Návštěvníci se mohou těšit na repliky his-
torických zbraní a zbroje z tvorby našeho 
muzejního konzervátora Vladislava Ruperta. 
Autorské komentované prohlídky výstavy se 
uskuteční při letošní „muzejní noci“, která 
proběhne 24. 6. od 17 do 21 hodin. Tato 
akce je součástí 18. ročníku Festivalu muzej-
ních nocí a vstup na ni bude zdarma. Pro 
dětské návštěvníky bude připravena výtvarná 
dílna. Program doplní dva tematické koncer-
ty. Během akce budou otevřeny vstupy do zá-
meckého parku z Bohušova a z Husiny.

Ve dnech 11. a 12. 6. proběhne v zámec-
kém areálu „víkend otevřených zahrad“. 
Hlavní částí programu této akce je „hudební 
naučná stezka“ se stanovišti v zámeckém 
parku, kterou připravují žáci, pedagogové 
a hosté ZUŠ Blovice. Program v zámeckém 
parku nebude zpoplatněn. Během akce bu-
dou rovněž otevřeny vstupy do zámeckého 
parku z Bohušova a z Husiny.
Na počátku května jsme zpřístupnili výsta-
vu „letem světem s naším motocyklem“. 
Vstupte s námi do světa motocyklů světo-
známých značek JAWA a ČEZETA. Tato vý-
stava provede návštěvníky historií i součas-
ností těchto firem a představí některé slavné 
modely, které jezdily a stále jezdí u nás i ve 
světě. Mezi vystavenými motocykly znač-
ky JAWA vynikají modely 250 a 350 Pérák 
z přelomu 40. a 50. let 20. století. Strakonic-
kou Čezetu reprezentuje i ikonický skútr ČZ 
175/502, jenž uspěl na zahraničních trzích.
Navštivte také výstavu „naše paní božena 

němcová ii“, která představuje další část 
z bohaté literární tvorby přední české spiso-
vatelky. Tentokrát jsme se soustředili na spo-
lupráci spisovatelky Boženy Němcové s hra-
bětem Hanušem Krakovským z Kolovrat, 
někdejším majitelem zámku a panství Hradiš-
tě. Mezi vystavenými exponáty naleznete bo-
hatě ilustrovaná vydání řady autorčiných děl. 
Více informací naleznete na našich webo-
vých stránkách, FB a IG. Během května 
a června máme otevřeno v běžné otevírací 
době, tj. od úterý do neděle od 10.00 do 
17.00.

kvíz

?

?
?

??

?
Podle jaké filmové postavy získal 
přezdívku motocykl JAWA 350/634?

a) VENCA KONOPNÍK
b) VENCA RŮŽIČKA
c) VENCA ŠKOPEK

Odpověď naleznete na výstavě 
„Letem světem s naším motocyklem“.

Správná odpověď z minulého čísla: 
b) PAŠIJOVÉ

kalendárium akcí:

výstavy

naše paní božena němcová ii 
20. 1. – 13. 11. 2022

letem světem s naším motocyklem
1. 5. – 18. 9. 2022

zbraně a zbroj z dílny vladislava 
ruperta 
2. 6. – 28. 8. 2022

akce

vernisáž výstavy „zbraně a zbroj 
z dílny vladislava ruperta“
2. 6. 2022 od 17 hodin

víkend otevřených zahrad – 
hudební naučná stezka v zámeckém 
parku ve spolupráci se zuŠ blovice
11.–12. 6. 2022 od 10 do 17 hodin

muzejní noc – doprovodný program 
k výstavě „zbraně a zbroj z dílny 
vladislava ruperta“
24. 6. 2022 od 17 do 21 hodin

zámecký park
11. a 12. 6. od 10 do 17 hodin 
a 24. 6. od 17 do 20 hodin – 
zámecký park přístupný i brankou na 
husinu a bránou na bohušov



19

bOhumil krs
Připomeňme si významného malíře, grafi-
ka, ilustrátora a pedagoga Bohumila Krse, 
který nás opustil před více než šedesáti 
lety dne 17. května 1962. Tento všestran-
ný výtvarník věnoval část svého díla právě 
Blovicím. Ač se narodil v Plzni, byl díky své 
rodině pevně spojen s naším regionem. 
V dětství trávil hodně času u prarodičů 
v Blovicích, kam se rád a pravidelně vracel 
po celý svůj život.

Bohumil Krs se narodil 23. června 1890. 
V roce 1914 úspěšně zakončil studium na 
Umělecko-průmyslové škole v Praze, ale 
záhy narukoval do Rakousko-uherské ar-
mády. V roce 1915 byl vážně raněn a ná-
sledkem zranění přišel o nohu. Po válce 
odjel na Slovensko, kde pracoval pro Vo-
jenský památkový úřad. Později působil 
jako profesor kreslení na československých 
školách. Během druhé světové války byl 
poslán na nucený odpočinek. V roce 1945 

se však k pedagogické činnosti na několik 
let vrátil. Po odchodu z profesního života se 
naplno věnoval tvůrčí práci. 
Krsovo dílo obsahuje řadu figurálních stu-
dií, vyzdvihovány jsou jeho ženské akty, ale 
tvořil také krajiny. Na stránkách Blovických 
novin představujeme několik děl z autorovy 
široké tvorby.

Mgr. Michal Červenka
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bOhumil krs (1890–1962)
malíř, grafik, ilustrátor a pedagog

Stavení „u Fástů“ na Hradišti, uhel, 1921 Keř, pastel, 1946

Vlčice, kresba uhlem a rudkou, 1934

Oběšený vrch, pastel, 1937

Oběšený vrch, uhel, 1958

Žďár u Blovic, pastel, 1953
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Dům čp. 121 v Blovicích, pastel, 1952

Husitská bojovnice, kolorovaná kresba, 1945

Ležící dívka, kolorovaná tužka, 50. léta 20. století
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blOvické OsObnOsti – 
jan nepOmuk velhartický 
a FrantiŠek Škarda. dva významní 
kněží narOzení v blOvicích
Volba povolání patří v životě k nejdůležitějším 
rozhodnutím. Církevní kariéra se vždy pojila 
s výborným vzděláním a určitou přirozenou 
autoritou ze strany většinové populace. Mno-
ho mladých mužů, kteří se cítili být povoláni ke 
kněžské dráze, zde našlo zároveň uplatnění 
pro své intelektuální kvality. Stalo se tak i v pří-
padě dvou blovických rodáků Jana Nepomuka 
Velhartického a Františka Škardy. Ačkoliv pří-
běh prvního z nich se uzavřel příliš brzy, do-
kázal využít svůj potenciál. Druhý přispěl svou 
houževnatostí a odhodláním ke stavbě jedné 
z nejvýznamnějších českých sakrálních staveb 
ve 20. století. 
jan nepomuk velhartický se narodil 14. pro-
since 1838 v Blovicích jako syn ševcovského 
mistra Matěje Velhartického (1812–1894) 
a Josefy rozené Klímové (1818–1894), dce-
ry krejčovského mistra z Blovic. Rodina byla 
početná. Malý Jan spatřil světlo světa jako 
nejstarší z devíti sourozenců, jak prozrazují 
blovické matriky. Bratr Matěj a sestra Alžběta 
zemřeli prokazatelně ještě v dětském věku. 
O materiálních poměrech rodiny počet potom-
ků nic nevypovídá. Velká porodnost patřila ke 
standardu doby jak v chudých, tak v bohatých 
domácnostech.
O církevní kariéře nejstaršího syna možná roz-
hodli rodiče již v době jeho narození a zvolili 
pro něj druhé jméno, upomínající na jednoho 
z nejvýznamnějších českých světců a patrona 
nedalekého Nepomuka. Své první jméno získal 
buď dle data svého narození 14. prosince, kdy 
se připomíná svátek španělského katolické-
ho světce Jana od Kříže, nebo ho podědil po 
dědečkovi z otcovy strany. Definitivně o jeho 
studiích a pozdějším svěcení pravděpodobně 
rozhodlo setkání s budoucím blovickým dě-
kanem Janem Milostínem Kratochvíle, který 
na počátku padesátých let 19. století zastával 
funkci kaplana v Blovicích, tedy osoby, která se 
vedle dalších povinností věnovala výuce nábo-
ženství na zdejší škole. Sám Kratochvíle ozna-
čil Velhartického ve zprávě o jeho úmrtí ve farní 
kronice za svého chráněnce. Je tedy pravděpo-
dobné, že si nadaného žáka možná z chudších 
poměrů všiml a prosazoval jeho zájmy jak na 
pozdějších studiích, tak v církevních kruzích.
Ačkoliv se nedochoval Velhartického životopis, 
lze předpokládat, že studoval na gymnáziu. 
Pak patrně pokračoval ve vzdělávání na praž-
ské Karlo-Ferdinandově univerzitě, kde získal 
titul doktora teologie. Kněžského svěcení se 
mu dostalo ve 24 letech 2. srpna 1863. Svou 
první mši, zvanou v katolické terminologii primi-
ce či primiční, sloužil 9. srpna 1863 v Blovicích. 
Své aktivní roky však věnoval hlavnímu městu. 
Jako c. k. mimořádný profesor biblického stu-
dia Nového Zákona na Bohoslovecké fakultě 
vysokých škol Pražských ovlivňoval před svým 
náhlým odchodem ze světa nejen budoucí du-
chovní, ale i širokou veřejnost. Tuto skutečnost 
lze vyvozovat i z hojné účasti ve Velhartického 
pohřebním průvodu a možnosti být pochován 
na pražských Olšanských hřbitovech. 
Jan Nepomuk vděčil za svůj sociální vzestup 
i vlasteneckému entuziasmu 60. let 19. sto-

letí. Velhartický se společně s Klementem 
Borovým zasloužil o vydání některých spisů 
Františka Sušila, které financoval spolek a vy-
davatelství Dědictví svatého Prokopa, založe-
né v roce 1861 a nabízející vědecké spisy pro 
duchovenstvo v češtině. V podobném duchu 
působilo i Dědictví svatého Jana Nepomucké-
ho, jehož členem se Velhartický také stal. Sám 
publikoval například v Blahověsti, katolickém 
týdeníku nebo v Časopise katolického ducho-
venstva. 
Slibnou kariéru Jana Nepomuka Velhartického 
přerušila náhlá smrt. Po dvou dnech podle-
hl krátké nemoci a opustil tento svět 20. října 
1872 v nedožitých 34 letech. 
Další představitel kněžského stavu František 
Škarda se dožil vyššího věku a dokonce se 
dočkal i výročí padesátiletého jubilea svého 
vysvěcení. Narodil se v Blovicích 5. dubna 
1867 jako třetí dítě truhlářského mistra Václava 
Škardy (1826–1910) a Josefy rozené Rožm-
berské (1828–1887), dcery bednářského mis-
tra. František měl ještě starší sestru Františku 
a bratra Josefa. 
Ke kněžství jej zřejmě přivedla velká zbožnost 
jeho maminky a příklad blovického kaplana 
pátera Klementa Petra (1856–1901), pozděj-
šího významného duchovního v Českých 
Budějovicích. Svá středoškolská léta strávil na 
reálném gymnáziu v Plzni. Rodina ho nemohla 
plně vydržovat na studiu, proto si přivydělával 
kondicemi. V červenci 1887 odmaturoval s vy-
znamenáním. Již v této době byl rozhodnutý 
věnovat se službě církvi. Nebyl však pro velký 
počet uchazečů přijat do pražského semináře. 
Nastoupil tak do budějovického, kde došlo 
19. července 1891 k jeho vysvěcení. 
Jeho prvním působištěm se stala jihočeská 
Volyně. Zde získal místo kaplana. Na stejné 
pozici pracoval také v Předslavi v dnešním 
okrese Klatovy. Následně se stěhuje do Košíř, 
dnešní části Prahy. Zde se jako katecheta sna-
žil především aktivně pracovat s mládeží. Toho 
si všiml tehdejší pražský arcibiskup a povolal 
jej na místo třetího kaplana na faru u svaté 

Ludmily na Královských Vinohradech. Toto 
překotně rostoucí město bylo před svým při-
pojením k Praze v roce 1922 pátým největším 
sídlem v Československu. Veškeré obřady zde 
obstarávala pouze jedna farnost. V roce 1914 
zde proto vznikla další farnost svatého Aloi-
se, pojmenovaná podle kaple, ve které se až 
do stavby nového kostela sloužily mše. Jejím 
duchovním správcem se stal právě František 
Škarda.
Úkol to nebyl lehký. Musel vybudovat celou 
organizaci farnosti a především zajistit stavbu 
nového chrámu. Původní farní kostel svaté 
Ludmily nestačil potřebám sídla, jehož počet 
obyvatel se v průběhu dekád zvyšoval o tisí-
ce. Městské zastupitelstvo věnovalo pozemek 
pro jeho stavbu a vznikl Spolek pro zbudování 
druhého kostela na Královských Vinohradech. 
V architektonické soutěži zvítězil po různých 
peripetiích návrh slavného slovinského archi-
tekta Josipa Plečnika, autora přestavby někte-
rých částí Pražského hradu. Po čtyřech letech 
v roce 1932 byl slavnostně vysvěcen Kostel 
Nejsvětějšího Srdce Páně, jedna z nejvý-
znamnějších církevních památek ve 20. století 
v českých zemích. Patronát má symbolizovat 
poděkování za dosažení národní samostat-
nosti v roce 1918 a prosbu o ochranu vlasti. 
Podle názvu svatostánku získala nové jméno 
i celá farnost. František Škarda svou aktivitou 
překonával byrokratické peripetie a o stavbu 
kostela se velmi zasloužil. 
V době padesátiletého výročí svého kněžské-
ho jubilea stále zastával funkci faráře u Nejsvě-
tějšího Srdce Páně. Jeho činorodost ve pro-
spěch veřejného blaha samozřejmě nezůstala 
bez odezvy. Proto se ve Škardově úmrtním 
oznámení, otištěném v neznámém periodiku 
a uchovávaném ve sbírkách Muzea jižního Pl-

Obr. číslo 1: Tisk ve zlatém rámečku na památku první 
(primiční) mše svaté Jana Nepomuka Velhartického 

9. srpna 1863 (Sbírka MJP v Blovicích).

Obr. číslo 2: Vzpomínkový tisk na padesátileté kněžské 
jubileum Františka Škardy s podobenkou z roku 1941 

(Sbírka MJP v Blovicích).
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Vážení čtenáři,
v úvodu se opět ohlédnu za akcemi, které se 
od vydání posledního čísla Blovických novin 
uskutečnily. V dubnu po Velikonocích jsme 
pro místní školy zorganizovali celkem tři pro-
jekce kina na sále Lidového domu. V úterý 
nejprve pro Gymnázium Blovice, kdy se 
hned dvakrát po sobě promítal film „Posled-
ní závod“ a pokračovali jsme ve středu s fil-
mem „Zátopek“ pro Základní školu Blovice. 
V sobotu 23. dubna u nás zahrála oblíbená 
kapela Extra band revival. Poslední dubnový 
týden byl ve znamení čarodějnických úkolů 
za Liďákem pro děti. Ve čtvrtek 28. dubna 
u nás tradičně vystoupil pan Václav Žáko-
vec a Anička Volínová v rámci tanečního 
podvečera. Začátkem května se uskutečnila 
v Městské knihovně první přednáška z cyklu 
Akademie třetího věku na téma „Zábavná 
historie medicíny“. Bohužel se neshledala 
s příliš velkým zájmem, a tak dodám, že se 
nejedná o Univerzitu třetího věku a není zde 
žádné zkoušení a věkové omezení! Pokra-
čovat budeme na podzim s přednáškami 
„Zábavná historie kriminalistiky“ a „Zábav-
ná historie filmu“. Bližší informace budeme 
průběžně uveřejňovat v Blovických novinách 
a naleznete je i na našem webu.   

příjem přihlášek do podzimního taneční-
ho kurzu 2022

Od května jsme spustili online registraci při-
hlášek do podzimního kurzu tance a spole-
čenské výchovy, kterou naleznete opět na 
našich webových stránkách. Přihlásit se 
můžete pouze elektronicky až do konce čer-
vence 2022!

na jaké akce se můžete těšit?

V pátek 20. května od 19 hodin nás čeká 
druhý náhradní závěrečný ples loňského ta-
nečního kurzu (první se uskutečnil 13. květ-
na). O týden později ve čtvrtek 26. května se 
uskuteční již zmiňovaný taneční podvečer 
s Václavem Žákovcem a Aničkou Volíno-
vou. Na oblíbené duo se můžete těšit také 
v červnu, kdy vystoupí ve venkovním pro-

storu v rámci „Léta za Liďákem“! Poslední 
květnový víkend v neděli 29. května u nás 
přivítáme populárního Michala Nesvadbu 
z Kouzelné školky! Online nákup vstupenek 
spustila Michalova produkce přes www.
ticketportal.cz. Další podrobnosti a přímý 
odkaz naleznete na našich webových strán-
kách. Červen odstartujeme hned ve stře-
du 1. 6. „Včeličkovým hraním“, které bude 
probíhat za Lidovým domem až do neděle 
5. června. Společně s vystoupením Michala 
Nesvadby se jedná o akce v rámci „Dětské-
ho týdne v Blovicích“. Podrobný program 
akcí v našem městě naleznete v plakátu 
v tomto čísle Blovických novin. 

Jak jsem již výše naznačil, letos zahájíme 
již čtvrtý ročník „Léta za Liďákem“! Celkem 
jsme pro vás připravili tři projekce letního 
kina (14. 7., 28. 7. a 11. 8.), již zmíněný ta-
neční podvečer (22. 6.) a dále dva open air 
koncerty kapely Lucie Revival (30. 7.) a Ana-
konda Benda (13. 8.).

náhradní představení haliny pawlowské 
– manuál zralé ženy

v úterý 7. června 2022 od 19 hodin se usku-
teční představení paní Haliny Pawlowské 
a jejího Manuálu zralé ženy!
Akce je zdarma pro všechny zájemce do vy-
čerpání kapacity sálu! 
Rezervace vstupenek bude možná pouze 
osobně v kanceláři MKS v Lidovém domě 
od 23. května v úřední dny – pondělí a stře-
da 8:00 – 12:00 a 13:00 – 17:00 + čtvrtek 
26. května od 16:30 do 19:30. na osobu je 
limit 4 kusy vstupenek!

Pro aktuální informace sledujte naše infor-
mační kanály a vývěsní plochy – web:
www.lidovydumblovice.cz, FB 
a INSTAGRAM@ldblovice.
  
Těším se na společné kulturní zážitky!

Za Lidový dům 
Bc. Václav Podroužek

ředitel MKS Lidový dům Blovice

kulturní přehled

20. 5. –  závěrečný ples – 2. skupina
26. 5. –  taneční podvečer 
  s v. žákovcem
29. 5. –  michal nesvadba 
  z kouzelné školky
1. 6.   –  veřejné setkání 
  k plánování sociálních služeb
7. 6.   –  halina pawlowská – 
  manuál zralé ženy

od 1. 6. do 5. 6. –  včeličkové hraní 
     pro děti za ld

bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 telefon – 371 522 236
 email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu

zeňska, může čtenář dozvědět, že se jednalo 
v tomto případě mimo jiné i o „čestného kanov-
níka vyšehradského, čestného konzistorního 
radu, arcibiskupského notáře nebo o osobního 
děkana“. Zemřel 7. října 1942 v Praze. Jeho po-
hřeb se samozřejmě konal v kostele, o jehož 
stavbu tolik usiloval. Místo posledního odpo-
činku nalezl na vinohradském hřbitově. Slav-
nostní pontifikální rekviem bylo následně obě-
továno za asistence děkana kapituly sv. Petra 
a Pavla na Vyšehradě a papežského preláta 
Msgr. Antonína Wunsche.
Oba kněží svým způsobem ovlivňovali veřej-
ný prostor. Jan Nepomuk Velhartický si stihl 
v krátkém čase, který mu byl vyměřen, vybu-
dovat dobrou pověst jako pedagog, publicista 

a vydavatel. Františku Škardovi dopřál osud 
více času a stal se příkladem naplněného 
života, za jehož existenci děkovali farníci od 
Nejsvětějšího srdce Páně na Vinohradech 
ještě několik let po jeho smrti, o čemž svědčí 
rozsáhlý článek ve farním věstníku. 

Mgr. Jaroslava Smetanová, 
Oddělení historie a společenských věd

Prameny a literatura: 
Matriky narozených, oddaných a zemřelých v Blo-
vicích. Dostupné na https://www.portafontium.eu/
Zpráva o úmrtí a stručné údaje o životě Jana Ne-
pomuka Velhartického. Blahověst, r. XXII., č. 30, 
Praha 1872, s. 480. 

SOkA Plzeň-jih, Fond Děkanský úřad Blovi-
ce, Kronika fary 1780 – 1926, Inv. č. 1, f. 125. 
Dostupné na https://www.portafontium.eu/iipi-
mage/30560010/soap-pj_00017_dekanstvi-blovi-
ce-1780-1926_0690?x=417&y=73&w=736&h=426    
Životopis Františka Škardy. Dostupné na https://srd-
cepane.cz/farnost/chram/http://www.langhans.cz/
cz/archiv/online-archiv/category/09/skarda/1323/
Dějiny farnosti a Kostel Nejsvětějšího Srdce 
Páně. Dostupné na https://www.google.com/sear-
ch?client=firefox-b-d&q=kostel+nejsv%C4%9B-
t%C4%9Bj%C5%A1%C3%ADho+srdce+p%C3%A-
1n%C4%9B
Novinové výstřižky o Františku Škardovi ve sbírce 
Muzea jižního Plzeňska v Blovicích.
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Informace z knihovny
Ohlédnutí za akcemi v knihOvně
V úterý 3. května jsme v městské knihovně přivítali lektora Akademie 
třetího věku, Ing. Petra Šika. Akademie pořádá zábavně vzdělávací 
pořady nejen pro seniory, ale i pro širokou veřejnost. Tématem před-
nášky byla zábavná historie medicíny. Během akce se posluchači do-
zvěděli mnoho zajímavostí a kuriozit z naší i světové historie. Například 
lékařské tajemství Otce vlasti, o tom jak naše prababičky běžně použí-
valy kokainové bonbony a historie ortopedických vozíků, která sahá až 
do doby starověkého Řecka. 
Další přednáška se uskuteční v úterý 6. září od 17,30 hodin a téma-
tem bude historie kriminalistiky. Historie kriminalistiky je zajímavostmi 
přímo protkaná. Ukážeme si počátky policejních sborů, slavné krimi-
nalisty a jejich největší úspěchy. Dozvíte se, kdo byl slavný londýnský 
„Jack rozparovač“. Naše putování kriminalistickou historií zakončíme 
vzpomínkou na slavného Čecha, který se pokusil prodat pražskou 
tramvajovou linku i samotný Karlštejn. 

Poslední týden v měsíci dubnu se prostor za Lidovým domem pro-
měnil na Čarodějnickou školu čarodějnice Kanimůry. Ta pro svoje 
malé žáčky připravila sedm čarodějnických úkolů. Kdo je všechny 
splnil, mohl si odnést čarodějnický řád. Školou si prošlo 50 malých 
i větších žáčků s rodiči. Jedním z úkolů bylo vymyslet svoje vlastní 
zaklínadlo. 

můžete se těšit:
Na Den dětí chystáme za Lidovým domem včeličkové hraní. 
Začínáme 1. června od 13 hodin a končit budeme v neděli 
5. června v 19 hodin.     

Pracovnice knihovny
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Zprávy ze školství
gymnázium blovice
aktuality z Gb
kvarta na cestách
Dne 7. 4. 2022 se třída kvarta vydala na ex-
kurzi do Židovského muzea v Praze. 
Z pražského hlavního nádraží jsme prošli 
bývalým Novým Městem pražským a Starým 
Městem pražským až do části zvané Josefov, 
bývalého Židovského Města. Zde jsme jako 
první památku navštívili Staronovou synago-
gu, nejstarší synagogu v Evropě. Poté jsme 
se vypravili do ne příliš vzdálené Pinkasovy 
synagogy. Zde jsme uctili památku obětí ho-
locaustu a prohlédli si dochované kresby dětí 
z terezínského ghetta. Když jsme se opět 
všichni sešli před synagogou, navštívili jsme 
ještě Starý židovský hřbitov. 
Všichni jsme si výlet moc užili a dozvěděli 
jsme se i mnoho nového.

Kvarta

studenti studentům
Vzácnou návštěvu přivítali žáci Gymnázia 
Blovice dne 11. dubna 2022. Na besedu zaví-
tal bývalý místopředseda Senátu Parlamentu 
České republiky Ing. Petr Smutný. 
Pan Ing. Petr Smutný patří k žákům, kteří 
začali navštěvovat první ročník Střední vše-
obecně vzdělávací školy už v Blovicích, sem 
totiž tzv. „jedenáctiletka“ v roce 1962 přesíd-
lila z Nepomuka. Stál tak u kolébky našeho 
gymnázia. Vzpomínal tedy na to, jaká nová 
škola v Blovicích tenkrát byla, proč vystudoval 
chemii, jak ho ovlivnili jeho tehdejší vyučující 
(např. paní profesorky Škardová a Koutská, 
profesoři Sviták, Škarda aj.), ale pochopitel-
ně došlo na povídání o tom, jak se dostal do 
politiky a do Senátu, o tom, co ho na práci 
v Senátu těšilo i co se mu nelíbí, odpověděl 
na otázky zaměřené na jeho zájmy a koníčky 
a zástupci čtenářského kroužku se pídili i po 
jeho oblíbené četbě.  

Beseda se nám velmi líbila a panu senátorovi 
patří naše velké poděkování. 

velikonoce ve sborovně 
Velikonoce jsou vnímány jako svátky jara. 
Mnoho původních zvyků a obyčejů, které se 
s nimi pojí, vychází z kulturních i nábožen-
ských tradic a mají nějaký symbolický význam. 
Pásmo přibližující velikonoční zvyky a tradice 
Svatého týdne od Květné neděle až po Ve-
likonoční pondělí připravili členové školního 
dramatického souboru a před odchodem 
na velikonoční prázdniny je představili svým 
vyučujícím. Došlo i na pomlázku a rozdávání 
obarvených vajíček.
Kéž příjemná jarní atmosféra, kterou „dra-
maťáci“ přinesli, vydrží ve škole po celý rok!

na výstavu do školy? proč ne! 
V pondělí 11. dubna se v dopoledních ho-
dinách konala vernisáž k výstavě Do hlubin 
robotovy duše, kterou nám zapůjčil přímo Pa-
mátník Karla Čapka. O doprovodný program 
se postarali naši žáci – dramatický kroužek 
si pod vedením pana Mgr. Jiřího Hlobila při-
pravil krátký úryvek z R.U.R., ze stejného 
díla nám ukázky přečetli Barča Spodniaková, 
Petr Noha a Milan Štěpánovský. Vašek Šlajs 
nás okouzlil dvěma klavírními skladbami 
a postaral se také o klavírní doprovod Ivance 
Bystřické, která zazpívala píseň z muzikálu 
Monte Cristo. Zazněla i slova ředitele Památ-
níku Karla Čapka Ing. Zdeňka Vacka, kte-

rému sice návštěvu u nás překazila nemoc, 
ale jeho řeč pronesl pan Hlobil. Vernisáž si 
užili jak účinkující, tak návštěvníci a všichni 
jsme se shodli, že bychom podobnou akci 
zase rádi zopakovali. A jen přáním to určitě 
neskončí, již nyní jednáme o zapůjčení další 
výstavy. Máme se opět na co těšit!

den v plzni s kvintou a sextou
Ve středu 20. 4. 2022 se na naučný výlet do 
Plzně vypravily hned dvě třídy – kvinta a sex-
ta. Kvinta se v doprovodu paní učitelky Du-
rasové a své třídní vyučující Jarmily Šlaisové 
nejprve vydala na exkurzi do Studijní a vě-
decké knihovny Plzeňského kraje. Naopak 
sexta, doprovázena svojí třídní učitelkou Vla-
dimírou Hirschovou, jako první podnikla pro-
hlídku katedrály sv. Bartoloměje.
V knihovně nás průvodce seznámil s jejími 
službami, možnostmi využívání studoven 
a provedl nás po interiéru. Kromě toho nám 
sdělil i spoustu historických faktů, jež se tý-
kají budovy knihovny. Poté jsme se odebrali 
na náměstí Republiky, kde nás čekala další 
prohlídka.
Při vstupu do katedrály jsme pak byli uneseni 
z nádherně zrenovovaného interiéru chrámu, 
koncipovaného jako trojlodí, na nějž navazuje 
presbytář se dvěma klenbami. Rovněž jsme 
absolvovali poučnou přednášku zahrnující 
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informace o historii stavby, architektonické zají-
mavosti a ukázku podkroví, na jehož dosažení 
bylo třeba vynaložit značnou fyzickou aktivitu. 
Po ukončení celé akce na náměstí jsme se roz-
prchli do různých částí Plzně, ale většina z nás 
se stejně později sešla na hlavním nádraží. 
Celkově byla exkurze nesporně velmi oboha-
cující a úspěšná.

Kvinta

postup do celostátního kola sOč a velký 
úspěch v svOč
Ve středu 27. 4. se 4 naši žáci zúčastnili krajské 
přehlídky studentských odborných prací Stře-
doškolská odborná činnost (SOČ) – nejlepší 
start ve vědě. Eliška Hrušková představila svoji 
práci na téma Dětská obezita, Jan Chytrý vy-
tvořil pracovní listy na téma Přírodní barviva, 
Filip Řeháček prezentoval svoji práci na téma 
Jak se žilo v Plzni v letech 1914–1918 a Klaudie 
Trhlíková soutěžila dokonce se dvěma prace-
mi, a to Koncentrace lysozomu v mateřském 
mléce a Vnitrodruhová variabilita zpěvu lindu-
šek kanárských. Všechny práce byly porotou 
ohodnoceny jako velmi kvalitní a do celostát-
ního kola byli navrženi Jan Chytrý a Klaudie 
Trhlíková. 

O dva dny později 
se naše žákyně 
septimy Julie Hla-
díková zúčastnila 
přehlídky student-
ských vědeckých 
prací SVOČ na 
Fakultě elektro-
technické Zápa-
dočeské univerzity 
v Plzni. Se svou 
prací na téma 
Návrh a charak-
teristika textilního 
elektroakustického 
měniče se (jako jediná středoškolačka!) mezi 
vysokoškoláky rozhodně neztratila a její prá-
ce byla náležitě oceněna odbornou porotou. 
Všem našim žákům blahopřejeme!

ach romeo, romeo! proč jsi romeo?
Ach Romeo, Romeo! Proč jsi Romeo? 
Své jméno zapři, odřekni se otce, 
anebo, nechceš-li, zasvěť se mně, 
a přestanu být Kapuletová. 

Shakespearovu tragédii „Romeo a Julie“ měli 
možnost na jevišti Divadla na Vinohradech 
dne 22. dubna 2022 zhlédnout žáci kvarty, 
kvinty a 3. ročníku. 
V  roli Romea se nám líbil Marek Lambora, 
a protože jsme měli místa v lóžích v přízemí 
a na 1. balkóně takřka u jeviště, mohli jsme 
mu dokonce poradit, když se na nás obrátil 
s otázkou: „Mám ještě poslouchat? Či odpo-
vím?“ A odpověděl! Ale až poté, co výborná 
Sabina Rojková v roli Julie dokončila slavný 
monolog. 
O jisté komediální odlehčení tragédie se za-
sloužila Tereza Bebarová v roli chůvy. Zau-
jaly nás ale i další herecké výkony (I. Bareš, 
S. Skopal, O. Kraus, M. Holý, T. Dastlík…), 
kostýmy, scéna a dramatická hudba. Režijní 
pojetí Juraje Deáka bylo svěží a přístupné 
mladému publiku.
Pozdě v noci jsme se vraceli unaveni domů, 
avšak s přesvědčením, že se výprava za di-
vadelními zážitky vyplatila.

Kvarta

výstava naše paní božena němcová ii
Dne 25. dubna 2022 odpoledne čtenářský 
kroužek Gymnázia Blovice pod vedením paní 
učitelky Dany Fialové opustil školu, kde se 
pravidelně schází, a vypravil se do Muzea 
jižního Plzeňska v Blovicích na výstavu Naše 
paní Božena Němcová II, která připomíná ži-
vot a dílo slavné spisovatelky 19. století, jež 
zemřela právě před 160 lety. 
Měli jsme možnost vstoupit do kaple svatého 
Ondřeje a v klidu si ji prohlédnout. Poté jsme 
šli do výstavních místností, abychom se s ex-
pozicí seznámili. Výstava se zdála malá, ale 
po krátké chvíli jsme zjistili, že výstava má co 
nabídnout. Poučila nás nejen o životě Boženy 
Němcové, ale také o literárních dílech, která 
spisovatelka během svého nepříliš dlouhého 
života napsala a také vydala. Bylo možné si 
třeba prohlédnout různá vydání její nejslavněj-
ší a nejznámější knihy, kterou je určitě Babič-
ka. Měli jsme i příležitost se na chvilku do díla 
Boženy Němcové začíst. Paní průvodkyně nás 

seznámila i s animačním programem urče-
ným pro školy a zájmové skupiny. Za všechny 
členy čtenářského kroužku bychom chtěli po-
děkovat za zajímavý zážitek. 

Alžběta Sochorová, 
sekunda
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představujeme naŠe absOlventy
prof. phdr. jaroslav čechura, drsc. – přední český historik, speci-
alizující se na novověké sociální dějiny. Základní vzdělání získal ve 
školách ve Šťáhlavech a Starém Plzenci, středoškolské na Gymnáziu 
v Blovicích, poté vystudoval Filozofickou fakultu Univerzity Karlovy, obor 
historie-politická ekonomie. Je stipendistou Alexander-von-Humboldt-
-Stiftung v Bonnu, Německo. Po studiích pracoval ve Státním ústavu 
památkové péče a ochrany přírody v Praze, následně 17 let vedl Archiv 
Národního muzea, působil v Ústavu českých dějin FF UK. Jeho součas-
ným působištěm je Katolická teologická fakulta UK (Ústav dějin křesťan-
ského umění). Je autorem stovek odborných článků a čtyř desítek publi-
kací o českých zemích ve 14. až 18. století, autorem nebo spoluautorem 
řady knih s historickou tematikou nejen pro odbornou, ale i pro širokou 
veřejnost, např. Muži a milenci českých královen, Děti a levobočci čes-
kých králů, Karel IV.: Na dvojím trůně, Sex v době temna, České země 
v letech 1378–1437: Lucemburkové na českém trůně I. a II., Selské re-
belie roku 1680, Kriminalita a každodennost v raném novověku, Historie 
českých spiknutí či životopisu Jakuba Krčína z Jelčan aj.

1. Chodil jste, pane profesore, rád do školy? A jaký jste byl žák?
Do školy jsem chodil rád, nikdy mě ani nenapadlo, že bych šel „za školu“. 
Myslím, a jsem si skoro jist, že žák docela průměrný. Neuměl jsem kres-
lit, byl jsem špatný v tělesné výchově, o zpěvu ani nemluvě, na jazyky 
to byl asi takový průměr. Byl jsem snad dobrý v tom, co mě zajímalo: 
dějepis, zeměpis, ale docela i chemie. Ten poslední předmět asi souvisel 
s tím, že jsem míval slušnou paměť a i ty dlouhé vzorce z organické che-
mie jsem si prostě pamatoval. Na druhé straně jsem hodně četl, a nejen 
verneovky, ale dost také moderní literaturu šedesátých let. V blovickém 
knihkupectví jsem leccos z toho koupil a začal budovat svoji knihovnu. 
Považuji se vlastně za typického samouka čili selfmademana. Prostě 
chtěl jsem dělat historii a psát a postupně jsem se k tomu propracoval. To 
se nedá od nikoho naučit, to musíte sami prožít, sami zkoušet lety i pády.

2. Kdy jste se začal zajímat o historii a co bylo impulzem k tomu, 
že jste se ji rozhodl vystudovat?
O historii jsem se zajímal dosti záhy. Když mně bylo asi 11 let, dostal 
jsem od jedněch chatařů u nás ve Šťáhlavech Palackého Dějiny. A dobře 
si vzpomínám, že jsem všech pět dílů přečetl za prázdniny. Dodnes ty 
knihy mám. Tam to asi začalo. Velmi se mi líbily také Dějiny dobytí Mexi-
ka. Některé vzpomínky se mi dnes zdají až skoro neskutečné. Ve 4. roč-
níku gymnázia přijel do naší školy „náborář“ snažící se, aby šel někdo 
studovat geodézii a stal se zeměměřičem. Položil první otázku, jestli se 
snad někdo hlásí na FF UK. Já se hlásil... Ten dobrý muž řekl: „ To abych 
vám tu hned nechal přihlášku k nám...“ A to byly takové momenty, kdy si 
říkám: „A zrovna ne...“ A historie se v té době přednášela – kromě studia 
dějepisu na pedagogických fakultách – pouze na FF UK.

3. Jaký byl Váš vztah k přírodovědným předmětům? Měl jste rád 
matematiku? 
Můj vztah byl dosti negativní, nejhorší to bylo s fyzikou, pojem nakloněná 
rovina si pamatuji dodnes. S matematikou to šlo jakž takž. A deskriptivní 
geometrie? To si dnes vůbec nepamatuji, o čem to bylo...opravdu. Tedy 
celkově docela katastrofa. Ne že bych to „flákal“, tehdy se pracovalo 
s průměry ze všech předmětů – ale bylo mi to naprosto cizí.

4. Na blovickém gymnáziu jste prožil konec 60. a začátek 70. let. 
Jak jste jako studenti tuto dobu vnímali?
S odstupem let si myslím, že jsme tam byli ukryti před otřesy té doby. 
Současně nám nikdo nevysvětlil, proč pan Zdeněk Škarda už není ře-
ditel, proč na jeho místo zasedla jiná osoba. Proč Zdeněk Sviták, dílem 
obávaný, dílem oblíbený pedagog, jezdí s nákladním autem, místo aby 
nás učil. S tímto „mlčenlivým“ přístupem jsem se ovšem dosti záhy se-
tkával i na Filozofické fakultě UK. Tam zase působila řada osob, které 
nesměly učit, ale univerzita je platila.

5. Jaká byla škola a jací byli učitelé a žáci před padesáti lety? 
V čem vidíte zásadní rozdíly?
Myslím, a to je moje vlastní zkušenost, že tehdy byla mezi pedagogy 
a studenty větší vzdálenost či odstup. Mohlo to být jistě i tím, že jsme byli 
velmi mladí, 15–19 let. A protože jsme neměli mnoho alternativ, jako má 
dnešní mládež, více jsme se té školy drželi. Dnes je vše daleko volnější, 

je velké množství jiných možností – 
jak ve školství, tak mimo ně. Skon-
číte na jedné škole, jdete na jinou. 
Skončíte na státní a můžete jít na 
soukromou. Myslím ale, že to jistá 
devalvace vzdělání.

6. Dlouhá léta vyučujete na Uni-
verzitě Karlově. Čím Vás dokážou 
dnešní studenti překvapit?
Zdá se mi, že nezájmem o studova-
ný obor. Vystudovat některé huma-
nitní obory není příliš obtížné, a tak 
si je řada mladých vybírá proto, aby 
získali akademický titul bez ohledu 
na to, jestli je studium bude zají-
mat, či dokonce bavit. A v oborech, 
v nichž působím, historie a dějiny umění, mě někdy překvapuje hloubka 
neznalostí. Ta je občas docela fatální.

7. Píšete raději knihy o historii, nebo raději historii vyučujete? Co 
Vás na těchto činnostech (ne)baví?
Čím jsem starší, tím raději píšu. Ale zase – nelze jen psát, musíte se „pro-
větrat“ kontaktem s lidmi, a najmě s těmi mladými. A to proto, že moje 
knihy jsou o lidech v minulosti a snažím se, aby v nich byl život. A to vše 
doplňuje moje dosti hojná přednášková činnost. Musí to být – alespoň 
v mém případě – v jisté proporci.

8. Které povolání byste si chtěl vyzkoušet, kdybyste nebyl histori-
kem?
Možná nečekaně kriminalistu. Tento job má s prací historika mnoho 
společného. Třeba pátrání v minulosti, nebo přímo řešení historických 
zločinů, stejně jako práce s detailem a v neposlední řadě také výdrž. Ale 
myslím, že si to poněkud idealizuji. Kdybych nebyl historikem, tak bych 
možná zkoušel, abych se jím stal...

9. Mnoho času trávíte v archivech. Je pro Vás práce s historickými 
prameny dobrodružstvím? Jaká nebezpečí v archivech na histori-
ka číhají?
Ta nebezpečí jsou často skrytá. Mám na mysli třeba plísně. Když jsou 
dokumenty, do kterých stovky let nikdo nenahlédl, takovéto nebezpečí 
tam je. K tomu se řadí třeba špína a prach. A neplatí to jenom pro 
archivy české, ale i pro zahraniční, jak jsem se nedávno přesvědčil 
v archivu knížat Lichtenštejnů. Ne všechny historické fondy byly do-
dnes uloženy do moderních depozitářů. Když jsem psal Jakuba Kr-
čína z Jelčan, myl jsem si ruce každou čtvrthodinu... Dnes se často 
musí pracovat se starými písemnostmi v rukavicích, což je pracovně 
velmi nepříjemné, zejména v létě. Ale pozor, tyto překážky nemohou 
zabránit tomu, aby hledání ve „starém papíru“ nebylo dobrodružné. 
Jistě, dobrodružství poznání – to jedna z věcí, která mě při této práci 
baví nejvíce. Ono totiž platí nepsané pravidlo: čím více prachu leží na 
starých dokumentech, tím méně lidí je před vámi vidělo. A to přeci stojí 
za trochu špíny, ne?
 
10. Které období české historie máte nejraději a proč? 
To je pro mě těžká otázka! Odpovím jinak. Nemám rád 19. století, proto-
že je považuji za takový filtr ke vzdálenější minulosti. Je tam příliš mnoho 
sentimentu a mravokárství. Ale také dost kádrování, a to proto, aby ta 
vzdálená minulost byla dosti světlá. Ovšem, každá doba má svá světla 
i stíny. To platilo pro dobu Karla IV. stejně jako TGM. Možná vůbec nej-
méně rád mám dějiny doby, kterou jsem sám zažil.

11. Se kterou historickou osobností byste se rád setkal, kdyby to 
bylo možné? O čem byste si s ní rád popovídal? 
Takovou otázku jsem si snad nikdy nepoložil... Možná s Václavem IV. 
– zeptal bych se jej, zda má raději popíjení vína a jiných tekutin se svý-
mi kumpány, nebo hloubání nad astronomickými rukopisy. Ono totiž 
není tak docela jisté, zdali skutečně tolik holdoval oněm posilujícím 
nápojům, jak se o něm traduje. V době, kdy řada jeho evropských „ko-
legů“ se uměla stěží podepsat, měl Václav IV. dosti velkou exkluzivní 
knihovnu…
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zŠ blovice

12. Existovala-li by ta možnost, ve kterém 
období našich dějin byste rád žil a proč?
Také právě v té václavské době. Tvrdívá se 
o ní, že tam byly mnohé krize a nejistoty,  tedy 
jakási živná půda, ze které vyrostlo husitství. 
Já naopak tvrdím, že husitství  nevzniklo z kri-
ze, ale daleko spíše z jistého relativního blaho-
bytu části společnosti. Možná bych si i s Žiž-
kou pohovořil. Ovšem nevím, zda by měl on 
zájem o nějaké velké mudrování. Byl to přece 
muž činu, a ne zbytečných „keců“. 

13. Vaše publikační činnost je velmi bohatá. 
Na čem právě pracujete?
Pracuji na severomoravských čarodějnicích, 
zejména ve velkých Losinách. Nesmím říkat, 
že na čarodějnických procesech. Aby totiž za-
sedl soud nad nimi, musely tyto osoby udělat 
něco, co překračovalo soudobé normy. A ty 
někdejší čarodějnice, jak se samy nejednou 
hrdě nazývaly, překračovaly tyto normy velmi 
často. Na to se vždy zapomínalo. Velký vliv na 
toto téma mělo umění, kniha Václava Kaplické-
ho Kladivo na čarodějnice, a zejména stejno-
jmenný film Otakara Vávry. Tato díla, zvláště 
film, ovlivnila pohled na ony dávné čarodějnice 
více než odborné historické zpracování.

14. Jaký jste dědeček? Co se svými vnuky 
podnikáte? A zajímají se vůbec o histo-
rii? Jak si představujete ideální prázdniny 
s nimi?

Hlavně tomu staršímu, Matějovi, se snažím 
ukazovat různé zajímavé věci, místa a události. 
Tak jsme byli několikrát třeba v Národním tech-
nickém muzeu či na Pražském hradě. Naposle-
dy jsme byli na Hůrce ve Starém Plzenci, kde 
jsme podnikli tajnou archeologickou expedici 
a hledali jsme střepy středověkých nádob. Ma-
těj takový střep našel, já ne. Jsem ale rád, že jej 
zajímá technika, a historie jen málo. Líbilo by 
se mi, kdyby si ho získal nějaký technický obor.

15. Kterou knihu jste měl v dětství nejraději 
a kterou byste svým vnukům a nám dopo-
ručil k přečtení?
Já jsem měl velmi rád Robinsona Crusoe 
v úpravě J. V. Plevy a také verneovky. Ty jsem 
přečetl jistě všechny, které v mém mládí vyšly. 
Obávám se ale, že pro dnešního mladého čte-
náře je v nich příliš mnoho slov a málo obrazů. 

16. V září by měl mít v kinech premiéru dlou-
ho očekávaný historický film režiséra Petra 
Jákla „Jan Žižka“ a Vy jste na jeho přípravě 
spolupracoval. Co bylo Vaším úkolem?
V podstatě hlídat, aby tam nebyly skutečnos-
ti, které jsou v rozporu s dobou, kdy Žižka žil. 
Ovšem upozorňuji, že jde o fiktivní příběh, 
který se jen velmi málo dotýká historických 
reálií. Krátce, jde o dobový kontext dějin kolem 
roku 1400. Například: je lepší v titulcích napsat 
„lovecký zámeček“, nebo „lovecký hrádek“? 
Správná odpověď je hrádek. Zámečky vznika-

ly až v renesanci. Pozor, aby vás nezaskočila 
skutečnost, že v originální verzi filmu bude Žiž-
ka mluvit anglicky…

17. Víme o Vás, že máte rád rockovou hud-
bu, jste jejím znalcem. Kterou skladbu by si 
měli čtenáři Blovických novin ráno pustit, 
aby je po celý den provázela dobrá nálada?
Asi tu, co jsem sám kdysi pustil do školního 
rozhlasu, někdy zjara roku 1969: The Beatles, 
Hey Jude. Rock je pro mě jako krev. A rock mě 
stále nabíjí, zejména ten starší, ba dřevní. Ten 
soudobý je příliš monotónní. Ale pozor! Ten 
uvedený titul nevyšel na žádné řadové desce 
Beatles. Lze ho najít jen na souhrnu singlů pod 
názvem: The Beatles, Past Masters.

18. Co jste se, pane profesore, naučil od 
našich předků díky dlouholetému studiu 
jejich života? A co bychom se měli od na-
šich předků naučit my všichni? 
No, naučil jsem se to, že lidé jsou dosti nepo-
učitelní. A tedy snažit se na ně působit nějak 
příliš výchovně s odkazem na minulost nemá 
v dnešním světě žádnou cenu... To není výraz 
skepse, ale reality našeho, možná jen mého ži-
vota. Krátce řečeno, v podstatě každý si musí 
alespoň trochu namlátit, aby pochopil, o co na 
tom světě jde...

Členky a členové čtenářského kroužku 
Vám děkují za rozhovor.

setkání s bývalOu ministryní spravedlnOsti
Ve čtvrtek 28. dubna navštívila naši školu významná osobnost – 
JUDr. Daniela Kovářová, advokátka, spisovatelka a bývalá minist-
ryně spravedlnosti České republiky, která také přednáší na vysoké 
škole a je prezidentkou Unie rodinných advokátů. V současné době 
kandiduje do Senátu České republiky. Napsala 18 beletristických 
knih a spoustu odborných článků. Je také spoluautorkou mnoha 
odborných knih z oblasti práva. Za svoji spisovatelskou činnost zís-
kala několik literárních ocenění.
Se žáky 8. tříd se paní doktorka setkala v prostorách školní jídelny, 
kde s nimi besedovala především o své dlouholeté literární čin-
nosti, také o tom, jak je možné spojit spisovatelství s náročným 
povoláním advokátky, o tom, kde získává inspiraci a jak u ní vzniká 
nová kniha. Ti žáci, kteří byli během povídání nejaktivnější, dostali 
jako dárek některou z jejích knih. Po skončení besedy nechyběla 
autogramiáda a focení.
Deváťáci se pak s paní doktorkou Kovářovou setkali v učebně 
výtvarné výchovy na besedě týkající se rodinného práva, kterým 
se celoživotně zabývá. Paní doktorka se také dotkla současného 
světového dění, které budí strach, a vysvětlila dětem, že nejsou 
sami, že jejich pocity jsou v dnešní době pochopitelné. Poradila 
vyzkoušet některé z deseti Kapesních rad pro akutní válečnou 
i jinou krizi, které vytvořila Unie rodinných advokátů – například 
jít se projít do přírody, sportovat, zatančit si, vnímat krásy i vůně 
kolem sebe, dotýkat se domácích mazlíčků a přírodnin, poslouchat 
oblíbenou hudbu, vypnout mobily, počítače i televize a nesledovat 
negativní zprávy, dvacetkrát se pomalu nadechnout a vydechnout, 
zabývat se ručními pracemi, jít na koncert, do divadla nebo do kina 
atd. Prostě dělat to, co nás pozitivně naladí.
Vyprávění paní Kovářové bylo nejen poutavé a zajímavé, ale také 
pro každého z nás velmi přínosné a inspirativní.

 Mgr. Ivana Horová 
a Mgr. Václava Punčochářová
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naŠi žáci výbOrně zabOjOvali 
v Okresním kOle sOutěže mladých cyklistů
V pátek 6. května 2022 se na Základní škole Blovice konalo okresní kolo 
soutěže mladých cyklistů. Tato akce se koná pod záštitou Besipu, jejíž 
zástupci také celý průběh závodů organizují. 
Do Blovic se sjela soutěžní družstva z celého okresu. Závodilo celkem 
14 družstev, sedm v mladší kategorii (Blovice, Nepomuk, Holýšov, Žin-
kovy, Přeštice, Letiny, Chválenice) a sedm ve starší (Blovice, Nepomuk, 
Holýšov, Žinkovy, Přeštice, Letiny, Stod). 
Soutěžní družstva jsou čtyřčlenná, vždy složená ze dvou dívek a dvou 
chlapců. V průběhu závodu musí prokázat teoretické znalosti z bezpeč-
nosti silničního provozu při testu z pravidel silničního provozu. Dále pak 
praktické dovednosti při ošetřování zraněných, jízdě zručnosti a při jíz-
dě podle pravidel na dopravním hřišti. Během soutěže na ně dohlížejí 
ti nejpovolanější odborníci – zástupci dopravní policie a městské policie 
a členové Českého červeného kříže.
Po slavnostním zahájení, na kterém všechny soutěžící i pedagogický 
doprovod přivítal pan Václav Ircing za Besip, za naši školu paní ředi-
telka Dagmar Hrubá, za Policii České republiky jejich mluvčí paní Eva 
Červenková, dále pak starostové Blovic, Přeštic a Nepomuka, už za-
čala samotná soutěž. Rozhodčími na dopravním hřišti, jízdě zručnosti 
a testech z pravidel silničního provozu byli učitelé a další zaměstnanci 
blovické základní školy. Naše barvy hájila dvě družstva, bojovali jsme 
tedy v kategorii mladší i straší. Naši žáci se na soutěž svědomitě při-
pravovali a podali opravdu vynikající výsledky. Se čtyřčlennými družstvy 
se do poslední chvíle velmi poctivě a skvěle připravovali i náhradníci. 
Za mladší kategorii soutěžili: Jakub Kovář, Jakub Večl, Lucie Honzová 
a Natálie Hucinová. Náhradníky byli Aneta Milotová, William Bearwald 
a Tadeáš Sýkora. Za kategorii straších závodili: Štěpán Kotora, Kamil 
Zeman, Linda Rabochová a Kristýna Benešová. Náhradníky byli Anna 
Caltová a Zdeněk Boček. Mladší žáci i starší žáci vybojovali s obrov-
ským náskokem před ostatními družstvy jasně první místa. A zabojo-
vali i jako jednotlivci. Nejlepší dívkou z mladší kategorie byla vyhlášená 
Lucie Honzová, ve starší kategorii Kristýna Benešová. Mezi jednotlivci 
u chlapců to byli opět naši kluci, kteří byli jasně nejlepší – za mladší to byl 
Jakub Kovář, za starší naprosto totožným výsledkem ve všech čtyřech 
soutěžních disciplínách to byli Štěpán Kotora a Kamil Zeman. 
Obě družstva s přehledem postoupila do krajského kola, které se bude 
konat 24. května 2022 na 33. základní škole v Plzni. 

Všem soutěžícím i náhradníkům moc gratulujeme a děkujeme.                
Mgr. Valerie Cuplová, 

Mgr. Lenka Kuglerová, Mgr. Šárka Vlachová

v blOvicích se seŠli nejmenŠí basketbalisté
Po dlouhých měsících různých omezení v důsledku pandemie no-
vého koronaviru se na základní škole v Blovicích opět naplno roz-
běhl kroužek basketbalu. Zde si každý pátek žáci a žákyně prvního 
stupně osvojují základy této míčové sportovní hry. Jejich snažení si 
nedávno mohli prohlédnout i rodiče na nadregionálním turnaji, který 
ZŠ Blovice uspořádala v hale gymnázia. Turnaje se zúčastnila kromě 
domácích ještě družstva Českých Budějovic a Tachova. Ten dokon-
ce poskládal dva týmy. V samotném turnaji vůbec nešlo o výsledky, 
nicméně blovičtí minižáci a minižákyně prokázali sportovní vášeň 
a v průběhu turnaje bylo vidět veliké zlepšení. A to byly pro většinu 
dětí jejich první opravdové basketbalové zápasy v životě. Za to si 
také všichni vysloužili dlouhý potlesk rodičů a fanoušků.
V následujících týdnech mladé basketbalisty ještě čekají turnaje 
v Plzni a Přešticích. Všechny nás tak čekají další vzrušující sportovní 
zážitky.

Michal Pipta 
trenér

biOlOGická Olympiáda
Ve dnech 11. a 22. května se konalo okresní kolo biologické olympiády kategorie C a D v bu-
dově zdejšího gymnázia. Jsem velmi ráda, že obou kategorií se zúčastnili i žáci naší školy. Na 
tuto náročnou soutěž se pečlivě připravili, což bylo vidět i na výsledcích. Radost nám udělala 
v kategorii C 4. místem žákyně Justýna Mašková ze třídy 8.C, 6. místem v kategorii D žákyně 
Josefína Velíková ze třídy 7. A a Petr Juráš ze 7. B 8. místem. Všem zúčastněným žákům 
gratuluji a přeji jim mnoho úspěchů a štěstí v dalších přírodovědných soutěžích. 

Renata Pelouchová
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mŠ blovice

vyrazili jsme na mcdOnald’s cup
V úterý 26. 4. se zúčastnili naši žáci z druhých až pátých ročníků na fot-
balový turnaj do Žinkov. Konalo se zde okrskové kolo McDonald’s Cupu. 
Soutěžili jsme ve dvou kategoriích. V kategorie A byli žáci z druhých 
a třetích ročníků. V kategorii B žáci z čtvrtých a pátých ročníků. V Žinko-
vech se představilo v každé kategorii 5 týmů. Na turnaji v Žinkovech naši 
žáci obsadili druhé místo v obou kategoriích, a to znamenalo postup na 
okresní kolo do Dobřan.
V Dobřanech jsme se střetli s vítězem, druhým a třetím mužstvem z okr-
skového kola z Chlumčan a pořádajícími Dobřany. V nabité konkurenci 

skončili mladší žáci na 4. místě. Starší žáci bojovali až do posledního zá-
pasu o vítězství, bohužel v posledním zápase nestačili na tým Štěnovic. 
Školu reprezentovali tito žáci: Tobiáš Tuček, Jan Milota, Jindřich Krýs-
man, Václav Vlčnovský, Dominik Balvín, Filip Štádler, Jakub Kovář, Ma-
tyáš Beneš, Robin Kotora, Vít Lešetický, Jan Šrámek, Marek Kadeřávek, 
Matyáš Jílek, Jakub Krosnař, Terezie Tučková, Filip Sladký, Gabriel Po-
spíšil, Šimon Matoušek, Patrik Pravda.
Všem hráčům a hráčce patří velký dík za předvedenou hru a odhodláním 
s jakým odehráli všechna utkání.

Jan Rous, vyučující TV 

bubínkOvání v mŠ blOvice
Ve středu 6. 4. 2022 proběhlo v naší mateřské škole hudební dopo-
ledne s bubínky a dalšími nástroji ve dvou skupinách, a to pro mlad-
ší děti a pro předškolní děti. Naši školku navštívil pan Eric Mensah 
z Ghany a jeho přítelkyně, která mu byla překladatelkou. Eric se nej-
prve dětem představil, pověděl jim o Ghaně, která je jeho domovem, 
a ukázal jim vlajku Ghany. Dětem zazpíval a zdramatizoval ghanskou 
tradiční dětskou píseň o lvovi, který měl dlouhý ocas, velkou hlavu 
a štíhlý pas. Následně Eric seznamoval děti s různými bubny z Af-
riky – djembe a kpanlogo (ghanský buben) a dalšími speciálními 
nástroji (perkuse, chrastítka, přírodní balofon, cow bell a různé ve-
likosti rumba koulí). Když rytmicky zabubnoval na ghanský buben, 
začal opravdový zážitek. To se dětem velmi líbilo a postupně si pak 
mohly vyzkoušet a zahrát na všechny hudební nástroje. Podle poky-
nů Erica děti zkoušely bubnovat do rytmu. Na závěr děti zazpívaly 
Ericovi české písničky a on je doprovázel svou rytmikou. Pro děti byl 
fascinující nejen jeho exotický vzhled, ale i jeho přirozenost a radost. 
Bubínkování bylo pro děti velkým zážitkem, na který jistě dlouho ne-
zapomenou.

Za MŠ Blovice Jaroslava Sedláková
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zuŠ blovice

slOvanská hudba na kOncertech 
zuŠ blOvice
Základní umělecká škola Blovice se nejen 
v letošním školním roce chystá zařazovat do 
programu školních koncertů lidovou hudbu 
slovanských národů. Přestože původně jsme 
plánovali uspořádat jeden velký tematický kon-
cert, nakonec jsme se rozhodli toto široké téma 
rozdrobit a jednotlivé písně a secvičená čísla 
uvádět na žákovských koncertech v letošním 
i příštím školním roce průběžně. Učitelé ZUŠ 
se svými žáky studují lidovou hudbu třinác-
ti zemí, mezi vybrané státy patří Slovensko, 
Ukrajina, Polsko, Makedonie, Chorvatsko, 
Bosna a Hercegovina, Bulharsko a další.
Během procesu přípravy hudebních materiálů 
jsme se setkali se zajímavými fakty (tradičními 
hudebními nástroji, skladateli a historickými 
milníky, které tradiční kulturu jednotlivých zemí 
formovaly), a ty na následujících stránkách 
čtenářům Blovických novin každý měsíc při-
nášíme. Možnost slyšet živé provedení při-
pravených lidových písní na koncertech žáků 
ZUŠ Blovice bude potom logickým vyústěním 
našeho seriálu. 
Autorem následujících řádků je jako již tradičně 
Bc. Vratislav Karpíšek. 

slovinsko
Dnes přímo navážeme na naše předchozí po-
vídání o státech bývalé Jugoslávie a povíme si 
o Slovinsku, nám kulturně i geograficky nejbliž-
ší zemi z této oblasti. Nachází se v sousedství 
Rakouska, Maďarska, Itálie a Chorvatska. 

Prakticky celá severní část Slovinska je horna-
tá, východ je spíše nížinatý, stejně jako pobřeží 
Jaderského moře. Je to také jedna z nejzales-
něnějších zemí v Evropě. Slovinský Kras a jeho 
jeskyně jsou velkým lákadlem pro milovníky 
pěší turistiky, Alpy zase ocení lyžaři a také zde 
najdeme mnoho jezer a příležitostí dělat vod-
ní sporty, ať už na divokých horských řekách, 
nebo na vlnách Jaderského moře. V celém Slo-
vinsku najdeme mnoho historických památek, 

které stojí za to vidět. Co se týče zemědělské 
výroby, kvůli reliéfu není možné široké využití 
půdy, přesto zde můžeme najít především obil-
niny, brambory a vinnou révu, ze které se vyrá-
bějí výborná slovinská vína. Živočišná výroba 
je zastoupena ve větší míře, jde především 
o chov skotu a ovcí, které spásají místní pastvi-
ny, podobně jako v sousedním Rakousku. 
Na území dnešního Slovinska v minulosti žily 
různé národy, nejčastěji jsou zmiňováni Ilyro-

Obr. 1: Lublaň – hlavní město Slovinska (photo by Janez Kotar)
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vé a i Římané zde zanechali své stopy. V 6. 
a 7. století přicházejí Slované, brzo zde začínají 
převažovat a zakládají vlastní stát, který se na-
zýval Karantánie. Tento však dlouho nevydržel. 
V následujících stoletích se projevují německé 
snahy o získání vlivu na toto území, na krátko 
území získávají i Maďaři, a již od konce 10. sto-
letí území dnešního Slovinska spadá pod Sva-
tou říši římskou. Znamená to postupně narůs-
tající vliv německé církve a šlechty na zdejší 
obyvatelstvo, který trvá až do začátku 20. stole-
tí. Zajímavostí je, že v druhé polovině 13. století 
tyto země dobývá Přemysl Otakar II., který je 
tak propojuje s českým státem, opět však nemá 
tento státní útvar dlouhého trvání a území pře-
chází pod rod Habsburků. Ti zprvu neovládali 
všechno území, nicméně s postupem času měli 
celé dnešní Slovinsko pod svou přímou kontro-
lou. Proti cizí německé nadvládně propukalo 
mnoho rolnických povstání, politické změny 
se však Slovinci nedočkali. Od 15. století se 
začíná projevovat osmanská vojenská síla na 
Balkáně a obyvatelstvo muselo čelit nájezdům 
tureckých vojsk. Určitým zlepšením životních 
podmínek se staly, stejně jako u nás, reformy 
Marie Terezie a Josefa II., nicméně se slovinské 
země stále vnímaly spíše jako periferie a málo 
se do nich investovalo, brzdil se jejich rozvoj. 
Náhlým zvratem v politice a sociální sféře se 
staly napoleonské války. Napoleon přerušil 
dlouhotrvající nadvládu Habsburků a ustavil 
na území Slovinska a Chorvatska tzv. Ilyrské 
provincie s Lublaní jako hlavním městem. 
Název je odvozený od starodávných Ilyrů, ja-
kožto odkaz na pradávné kořeny slovanských 
národů žijících na tomto území. Ilyrské teorie 
jsou aktuální ještě celé 19. století, a využívají 
je k dokazování vlastní samobytnosti i další 
balkánské národy. Ačkoliv se Ilyrské provin-
cie udržely pouhé čtyři roky, jedná se o velice 
důležité období. Během něj se dostávají do 
Slovinska myšlenky vzniklé po Francouzské 
revoluci, jako např. rovnost před zákonem, 
svoboda jednotlivce, byly omezeny feudální 
vztahy, čímž vznikají příhodné podmínky pro 
rozvoj národní i státní. Zde můžeme mimo jiné 
hledat kořeny slovinského národního obrození, 
také proto, že slovinština poprvé plně vnikla do 
slovinských škol. Jakmile je obnovena habs-
burská nadvláda, mnohé reformy jsou zrušeny 
a vrací se staré pořádky. Až v druhé polovině 
19. století se začíná Slovinsko rozvíjet průmy-
slově a ekonomicky, je vybudováno železnič-
ní spojení s Vídní, ve stejné době však velmi 
narůstá emigrace ze země. Postupně se také 
prosazuje myšlenka společného jihoslovan-
ského projektu, který byl realizován až po první 
světové válce jako Království Srbů, Chorvatů 
a Slovinců. Slovinsko se díky odlišnému jazy-
ku a dobře rozvinuté národní myšlence vždy 
trochu odlišovalo od zbytku Jugoslávie, což se 
zračí i v samotném názvu země. V roce 1929 
se Království přejmenovalo na dnes obecně 
používaný název Jugoslávie. 
V druhé světové válce je území Slovinska oku-
pováno Itálií a Německem, a brzy vzniká silný 
partyzánský odboj, který je úspěšný díky hor-
natému terénu. Po vítězství odboje a obnovení 
Jugoslávie získává Slovinsko kus italského 
území jako reparaci za italský podíl na druhé 
světové válce, vlády v zemi se na dlouhá léta 

ujímá Josip Broz Tito. V devadesátých letech, 
v době bolestivého rozpadu Jugoslávie, se 
Slovinsko vyhnulo takového krveprolití, jaké 
nastalo v Chorvatsku nebo v Bosně a Herce-
govině, vojenská akce trvala 10 dní, načež bylo 
Slovinsko zcela uznáno. Bylo to způsobeno 
hlavně tím, že se v zemi nenacházela žádná 
početná národnostní menšina a nemělo tedy 
smysl Slovinsko vojensky napadat. Od té doby 
se Slovinsko snaží o integraci do evropského 
prostoru, je členem EU a NATO. Jedním z ne-
dořešených sporů je však teritoriální rozepře 
týkající se teritoriálních vod v Piranském zálivu, 
které jsou pro Slovinsko stěžejní z důvodu vol-
ného přístupu do mezinárodních vod a využití 
svého už tak krátkého pobřeží. 
V dnešní době je Slovinsko velmi atraktivní de-
stinací pro mnoho turistů, hlavně díky velmi vý-
hodné kombinaci hor, moře a dobrého jídla, ka-
ždý si tu tedy najde své. Kromě hlavního města 
Ljulbljany zmiňme Triglavská jezera, Bohinjské 
jezero, jezero Bled, hrad Predjama. Pokud 
chcete ochutnat výborné víno a prohlédnout si 
starou architekturu, je třeba navštívit Maribor. 
Pro osobnější pohled na Slovinsko se zeptám 
svého kamaráda Marka Kovače.
-----------------------------------------------------------

Marku, mohl bys prosím říci pár slov o Slo-
vincích a co je pro ně podle tebe typické? 
Někdy trochu rezervovaní, ale jakmile vás zna-
jí, tak jsou to velmi otevření lidé. Myslím, že je 
pro nás typické to, že máme velmi rádi sporty, 
díky našemu hornatému terénu má hodně lidí 
rádo chození po horách, a máme rádi dobré 
jídlo, nejlépe všechno domácí. Jsme malá 
země, ale jsem hrdí na to, že jsme Slovinci.

Kde ve Slovinsku ses narodil?
Narodil jsem se v hlavním městě Ljubljaně.
Mohl bys nám doporučit nějaké speciality 
slovinské kuchyně?
Napadá mě močnik, což zní trochu vtipně, 
ale je to staré slovinské jídlo ze směsi mléka, 
pohanky a kukuřice nebo jiné obilniny. Vznik-
ne z toho pak taková kaše. Podobným jídlem 
jsou žganci. Základem je pohanka a je pova-
žováno za jídlo chudých. Štruklji, což je vždy 
nějaká náplň v těstě, může být naslano nebo 
nasladko, velmi dobré jsou třeba se zakysanou 
smetanou a ořechy. Dále ještě mnoho druhů 
šunek, které jsou oblíbené stejně jako u našich 
sousedů, a ještě bych zmínil sladký dezert 
prekmurska gibanica, většinou naplněný má-
kem, smetanou, ořechy a jablky. 
A co nějaké nápoje?
Máme velmi dobrá domácí vína, ty bych určitě-
doporučil vyzkoušet. Pokud byste chtěli něco 
silnějšího, doporučuji žganje, velmi podobné 
české slivovici.
Jaké slavíte svátky?
Vánoce a Velikonoce jsou jasné. Zajímavostí 
je, že na Vánoce pečeme potici, což je plněná 
roláda ve tvaru bábovky, je to hlavní symbol 
Vánoční tabule, a poté máme nějaké jídlo vět-
šinou s vepřovým masem. S tím jsou spojené 
některé tradice, např. pálení kadidla nebo věš-
tění budoucnosti. Na Velikonoce musí být také 
potica, barvíme vajíčka a hrajeme hry, např. 
házíme minci z určité dálky na vajíčka a vy-
hraje ten, kdo vajíčko dokáže rozbít. Dále také 
svátek Nanebevzetí Panny Marie, kdy se mno-
ho lidí vypravuje k poutním místům, Prešernov 
dan, na počest France Prešerena, obrozence, 
a je to zároveň i den slovinské kultury. 25. červ-
na ještě slavíme Den samostatnosti, kterým si 
připomínáme vyhlášení samostatnosti po odtr-
žení od Jugoslávie. 
Mohl bys uvést nějaké lidové písně, které 
máš rád?
Nejradši mám Šetala se gori doli. 

Bc. Vratislav Karpíšek

Obr .2: Triglavská jezera (www.cestujlevne.com)
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Obr. 4: Žvegla – obdoba příčné flétny (zdroj https://musicaparaver.org/irudi/prods/img1575_0.jpg)

Obr. 3: Lončeni bas (zdroj https://musicaparaver.
org/instruments/3815)

slovinská lidová hudba
Vzhledem k tomu, že zeměpisná poloha 
českého národa je poledníkově stejná se 
slovinskou polohou, vyskytují se ve Slovin-
sku písně, které se svým rázem velmi podo-
bají české lidové písni. Dokonce lze nalézt 
řadu příkladů, kde jsou nápěvy písní obou 

národů totožné. Slovinská píseň se blíží 
spíše evropskému západu, nežli východu. 
Nenalezneme v ní liché takty, typické pro 
balkánský folklór, ani převahu mollových 
tónin, známou z písní východních slovan-
ských národů.
Písně jsou převážně v durových tóninách 
s jednoduchým doprovodem hlavních har-
monických funkcí. Typicky jsou provozovány 
vícehlasně ve sborových úpravách.
Obsahově nejsou zastoupeny žalozpěvy, 
ale písní veselých, společenských a pijác-
kých mají Slovinci dost:

Oj! Vínko, ho hej! Jen vždycky mi přej a nikdy 
mne pod stůl snad neukládej!
Mezi typické slovinské lidové nástroje patří lon-
čeni bas. Mohli bychom ho popsat jako hrnek, 
jehož hrdlo je potaženo prasečím měchýřem, 
v němž stojí dřevěná tyčka. Pohybem této tyč-
ky pak vznikají doprovodné basové tóny. Z de-
chových nástrojů můžeme jmenovat žveglu, 
která se při hře drží jako příčná flétna a trsten-
ke – obdoba Panovy flétny. Svoje významné 
zastoupení ve slovinské lidové hudbě má také 
frajtonarica – knoflíková harmonika.

Eva Tupá
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inFoRmAce z DDm blovice
střípky z činnOsti ddm blOvice.
Velikonoce jsou obdobím, kdy v domě dětí 
vrcholí celá řada metodických akcí, zábav-
ných a rukodělných činnosti pro všechny děti 
a žáky. Pracovnice estetického oddělení při-
pravily 4 metodické akce o tradicích Velikonoc 
a věnovaly se i výrobě malovaných vajíček 
a kraslic. S úspěchem se setkala králičí ve-
likonoční stezka, které se zúčastnili v hojném 
počtu děti s rodiči. Start byl u lávky v Cecimě 
a stezka končila na hrázi rybníka Tampáku. Po 
celou stezku děti plnily různé velikonoční úko-
ly: skládaly puzzle, třídily vajíčka podle barev, 
plnily zaječí bříško vajíčky, hledaly správné 
cestičky k pokladu a učily se plést pomlázku. 
Každé stanoviště přiblížilo svou činností jeden 
den z Pašijového týdne. Na konci jejich putová-
ní každý namaloval svoje vajíčko, které si děti 
zavěsily na velikonoční stromek. Kdo z rodičů 
chtěl, mohl si vyzkoušet pletení velikonoční 
pomlázky. Za splnění všech králičích úkolů ob-
držely děti sladkou odměnu a krásný sluneční 
podvečer ukončil povedenou akci.

velikonočního turnaje O pohár ředitele 
ddm ve florbale se zúčastnilo celkem 8 druž-
stev – 2 družstva Gymnázia Blovice (Veliko-
noční draci, Sjetá tercie), 1 družstvo DDM 
Blovice Chobotnice, 1 družstvo ZŠ Blovice 
Indiáni, 2 družstva ZŠ Spálené Poříčí (Korna-
tice, Kidi), 2 družstva Domečku ze Spáleného 
Poříčí (Harpyje – dívčí družstvo a družstvo 
Démonů). Hráči  se po rozlosování rozdělili do  
dvou skupin po 4 družstvech v herním systému 
každý s každým, první dva týmy z každé skupi-
ny postoupily do finálové tabulky o 1.–4. místo 
a zbylé týmy hrály v tabulce o 5.–8. místo, opět 
každý s každým. 
Všechny týmy předvedly výborné výkony 
a můžeme je jen pochválit nejen za hru, ale 
i sportovní chování.
Organizaci turnaje zajišťovaly pracovnice DDM 
Blovice a 2 rozhodčí Tomáš Kojan a Tomáš 
Česal – moc děkujeme.
Pořadí týmů: 
1. místo Démoni Domeček Spálené Poříčí
2. místo Velikonoční draci Gymnázium Blovice
3. místo Sjetá tercie Gymnázium Blovice
4. místo Chobotnice DDM Blovice 

5. místo Indiáni ZŠ Blovice
6. místo Kidi ZŠ Spálené Poříčí
7. místo Harpyje Domeček Sp. Poříčí
8. místo Kornatice ZŠ Sp. Poříčí
Nejproduktivnější hráči: Jakub Horák (Sjetá 
tercie) a Jakub Nygrýn (Indiáni).
Hráli jsme o medaile, diplomy a velikonoční 
pohárek pro vítěze a doufáme, že si příští rok 
tento turnaj po dvouleté pouze zase zopakuje-
me. Velké poděkování patří Gymnáziu Blovice 
za poskytnutí prostor tělocvičny.

Další akcí v dubnu bylo soutěžní kolo v des-
kových hrách. Tohoto klání se zúčastnilo 
12 žáků prvního stupně, kteří navštěvují krou-
žek Deskových her. Vědomostní klání skončilo 
vítězstvím Daniely Jiřičkové, druhé místo obsa-
dil Petr Hons a třetí skončila Amálie Matouško-
vá. Všem účastníkům blahopřejeme,  všichni 
soutěžící si odnesli drobné ceny, na které při-
spělo v rámci podpory spolků i město Blovice. 
velikonoční výtvarnou soutěž připravilo 
estetické oddělení DDM Blovice letos poprvé 
a setkala se s velkým zájmem dětí. Krásné 
ceny a diplomy si odnesli ti nejlepší a opět 
velké poděkování patří městu, které se podí-
lelo finančně na odměnách soutěžícím. 
Stolní tenis má v domě dětí dlouholetou tra-
dici a tak vždy na jaře probíhá jarní turnaj 
v tomto oblíbeném sportu. Nejinak tomu bylo 
i letos a tak se hráči sešli v hojném počtu 
a rozdali si to na zelených stolech. Vítězem 
turnaje se stal Petr Juráš, druhé místo si vy-
bojoval Oliver Levý a třetí se stejným počtem 

bodů skončili Václav Roj a Filip Krochot. Od-
měnou jim byly medaile a diplomy. Na závěr 
našeho výčtu akcí nesmíme zapomenout na 
26 okresních kol předmětových soutěží, které 
DDM pořádá pro ostatní školy našeho okre-
su, dále 8 týdnů jsme se v adaptační skupině 
na pobočce ve Spáleném Poříčí starali o pro-
gram pro ukrajinské děti a samozřejmostí je, 
že intenzivně připravujeme letní činnost na 
hlavní prázdniny. Dále nesmíme zapomínat 
na výborné výsledky judistů, o kterých vás 
pravidelně informujeme, na aktivity karatistů 
a na úspěchy našich malých tanečnic, na 
výsledky gymnastek a v neposlední řadě 
i na akce Mateřského centra Bambule, které 
chystá pro maminky s dětmi další týdenní po-
byt na Šumavě.
Doufáme tedy, že letošní školní rok již zvlád-
neme bez velkých komplikací tak, abychom 
připravili kvalitní letní tábory a zbylé napláno-
vané akce do konce měsíce června.

Za DDM Blovice 
B. Šroubková
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taneční sOutěž
V letošním roce se po delší pauze opět rozběhla taneční soutěž MIA 
DANCE FESTIVAL. Taneční oddělení DDM Blovice se zatím zúčast-
nilo dvou semifinálových kol, v Plzni a v Chebu. Holčičky opět dosáhly 
skvělých tanečních výslednů. Mladší děvčata vybojovala 1. a 3. mís-
to s choreografií SPACE JAM a starší holky 6. místo se stepařskou 
choreografií TARTAN CLAN. Obě choreografie postupují do finále Mia 

dance festivalu do pražské Lucerny. Všem holčičkám a slečnám moc 
děkujeme za krásné výsledky a radost, kterou nám svým nadšením 
dávají. Velké poděkování patří i trenérkám Alče Pohankové a Baru 
Plojharové za obrovskou trpělivost a nadšení, které s dětmi sdílejí.

Yvona Plojharová
Vedoucí tanečního oddělení

pOhárOvé závOdy
Ve středu 27. 4. 2022 se v rámci běžných tréninkových hodin oddílu moderní gymnastiky při DDM Blovice uskutečnil pohárový závod, na který přijala 
pozvání i děvčata z TJ Slavoj Plzeň, které trénují v Radovánku v Pallově ulici v Plzni. Děvčata ve věku 5 až 16 let soutěžila celkem v 5 kategoriích 
napříč základním, kombinovaným a volným programem. Pro mnohá děvčata to byl jejich první závod v životě, zbylá děvčata si na ploše zacvičila po 
2leté nucené pauze z důvodu výskytu onemocnění COVID-19. Rodičům a příbuzným patří velký dík za úžasnou atmosféru a podporu gymnastek 
během závodu.

Helena Pachová, předsedkyně oddílu
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zprávy z juda

český pOhár / muži
hranice, 19. 3. 2022  
90 kg 3. místo  maxim Galin – vyhrál 
nad Orlovem z Brna, v boji o finále prohrál 
s Musilem (reprezentant ČR) po tuhém boji. 
Třetí místo vybojoval v souboji s Kapsiem 
z Judo Beskydy. Opět pěkný úspěch v repub-
likové soutěži.

turnaj mladŠích a starŠích žáků 
suŠice, 9. 4. 2022
mladší žáci
38 kg 1. místo  javůrek jan 
 5. místo  KOVáŘ JAKUB
Honza Javůrek opět nenašel přemožitele, 
vždy vítězil před časovým limitem. Jakub pro-
hrál o 3. místo těsně před koncem minutové-
ho prodloužení na wazari. Tato váha proběhla 
kao systémem, takže i pro Jakuba to je vyni-
kající úspěch.
42 kg 3. místo  michal Fiala – prohrál 
pouze s vítězem v prodloužení výrokem roz-
hodčích. Také tato hmotnostní kategorie pro-
běhla kao systémem.
55 kg  1. místo  václav mOttl
4× výhra na ypony před časovým limitem
+66 kg 1. místo  adam karas – také 4× 
vítězství, velmi rychle.

klubOvý přebOr juda ddm
blOvice, 7. 4. 2022
23 kg 1. místo  Šustr vítek
 2. místo  timOFili tsiluikO    
28 kg 1. místo  zeman jáchym
 2. místo  kejhOvá amálie
 3. místo   pelikán jOnáŠ
30 kg 1. místo   Šlajs jakub
 2. místo  Šula matyáŠ
 3. místo  hajŠman daniel
33 kg 1. místo  zemanOvá amélie

 2. místo  maŠek Štěpán  
 3. místo  kOvář jakub
 4. místo   PLACHý ONDŘEJ
34 kg 1. místo  zemanOvá amélie
 2. místo  vaníkOvá nela
 3. místo  hajŠmanOvá sylva
38 kg 1. místo  rybák stanislav
 2. místo  hájek jakub
 3. místo  cipra cristián
40 kg 1. místo  szakOs david
 2. místo  cipra cristián
42 kg 1. místo  javůrek jan
 2. místo  Fiala michal
55 kg 1. místo  mOttl václav
 2. místo  szákOs david
66 kg 1. místo  bOlkOvá simOna
 2. místo  karas adam
Soutěž byla trochu ovlivněna neúčastí a nemo-
cemi 18 žáků, kteří se mohli poprat o diplom 
a krásné medaile, (které většinou účastníci 
ihned snědli) a další drobné odměny, které při-
pravila a upekla paní Rybáková. Rodiče mohli 
sledovat své děti po celou dobu přeboru, fandit 
jim a pořídit si při vyhlášení výsledků fotografie.

samurajská katana / u13
turnOv, 23. 4. 2022
Další skupina mladších žáků se vydala pod 
vedením MUDr. Oliny Javůrkové do Turnova 
na tradiční turnaj za soupeři ze severních 
Čech, Prahy a okolí.
Výsledky: 
38 kg 1. místo  jan javůrek (15 žáků 
kao systém) největší problém měl Honzík 
v boji o semifinále, kde prohrával na wazari, 
ale dokázal poté hodit soupeře na ypon.
42 kg 1. místo  michal Fiala (13 žáků) 
také 4× výhra, kao systém. Míša neponechal 
nic náhodě a dokázal se prosadit v tomto 
náročném turnaji.
+66 kg 1. místo  adam karas – 2× vý-
hra nad váhově těžším soupeřem.
Všichni tři pojedou v květnu na Český mezi-
národní turnaj do Jablonce společně s našimi 
dorostenci Hodkem, Havlíčkem, Javůrkem Š. 
a Karasem. Hodek a Havlíček budou bojovat 
na Mistrovství ČR v Hranici na Moravě.

velká cena města blatná
23. 4. 2022 – u11 a u13
25,8 kg 4. místo  VíT ŠUSTR – Vítek byl 
opět nejlehčím judistou celé soutěže a tak 
se musel poprat s těžšími soupeři.
27,8 kg 5. místo  AMáLIE KEJHOVá
(Amálka měla v této hmotnostní kategorii 
většinou kluky, ale dala jim pořádně zabrat).
34,9 kg 2. místo  Ondřej plachý pro-
hrál až ve finále, soupeře měl již jak se říká 
na lopatkách a vedl, ale vlastní chybou ne-
dovedl utkání k vítězství.
38,4 kg 4. místo  MATyáŠ PTáČEK – bylo 
vidět znatelné zlepšení proti předchozím sou-
těžím.
u13 (11–12 let mlad. žáci)
36 kg 3. místo  amélie zemanOvá –  
také Amélie neměla ve váze do 33 kg sou-
peřku. Poprala se tedy ve vyšší hmotnostní 
kategorii velmi dobře s děvčaty, které měly 
již zkušenosti z republikových soutěží.
38 kg  5. místo  JAKUB KOVáŘ – o se-
mifinále prohrál s budoucím vítězem této 
váhy, celkově měl 15 soupeřů.
55 kg 4. místo  VáCLAV MOTTL – Va-
šek měl ve skupině 5 soupeřů, 2× zvítězil, 
ale o třetí medailové umístnění jej připravila 
rozhodčí verdiktem v jeho neprospěch i přes 
to, že soupeř se už se jen bránil.

Taneční soutěž MIA DANCE FESTIVAL (Step a Dance).
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mistrOvství české republiky 
juniOrů
hranice, 30. 4. 2022
Naši dorostenci Petr Hodek a František Havlí-
ček se úspěšně zapojili do boje o mistra ČR.
66 kg 5. místo  petr hOdek – 1. kolo 
postup bez boje (dobré vylosování), ve 2. kole 
prohrál se Szatmarim z Hradce Králové (3. mís-
to), ten Petra vytáhl do oprav (boj o 3. místo). 
Zde vyhrál nad Hulem z Opavy (diskvalifikace 
za přestupek), v dalším kole oprav zvítězil nad 
Čápem, poté v boji o 3. místo nestačil na No-
váčka z Litoměřic a byl tak velmi blízko ještě 
většímu úspěchu. Hodně úsilí dal i do přípra-
vy na tuto vrcholnou soutěž, včetně dodržení 
váhy 66 kg.
+100 kg 3. místo  FrantiŠek havlíček
Fanda si nenechal ujít bronzovou medaili 
a  i když prohrál nejdříve s Raškem z Olomouce 
a Kalousem z Hradce Králové (oba patří v sou-
časnosti k nejlepším v ČR), výborné třetí místo 
vybojoval nad Zichem z Judo Beskydy. Díky 

těmto výsledkům se Blovice umístily v hodno-
cení na 22. místě klubů a oddílů z celé ČR a na 
2. místě v Plzeňském kraji za SG Plzeň.

český pOhár / muži
hranice, 19. 3. 2022   
90 kg 3. místo  maxim Galin – vyhrál 
nad Orlovem z Brna, v boji o finále prohrál 
s Musilem (reprezentant ČR) po tuhém boji. 
Třetí místo vybojoval v souboji s Kapsiem 
z Judo Beskydy. Opět pěkný úspěch v re-
publikové soutěži.

evrOpský mezinárOdní turnaj
budapest cup, 30. 4. 2022
u13 (11–12 let, mladší žáci)
38 kg (44 žáků v této váze), 9. místo jan 
javůrek, v 1. kole postup díky losu, ve 
2. kole výhra nad Kloudou z Hradce Králo-
vé, ve 3. kole porazil Benczediho z Rumun-
ska a ve 4. kole v boji o semifinále prohrál 
s Kurowskim z Polska, pokračoval v boji 

o 3. místo, ale po urputném boji s Galdimem 
z Maďarska neuspěl a tím byl vyřazen z dal-
ších bojů (Kurowski 5. místo, Galdi 3. místo)

evrOpský mezinárOdní turnaj 
budapest cup, 1. 5. 2022  
u15 (starší žáci) 
36 kg (32 žáků), 13. místo jan javůrek – 
Honzík pokračoval v bojích i v neděli. 
V 1. kole zvítězil nad Novosedlovem z ya-
mary Praha, ve 2. kole prohrál se Souku-
pem z Olomouce (5. místo, přeborník ČR 
2021). Soukup Honzíka vytáhl opět do bojů 
o 3. místo, prohrál ale z Kunecovem z Izra-
ele (7. místo). 
V pondělí a úterý se zúčastnil mezinárodní-
ho tréninkového kempu a trénoval s těmi nej-
lepšími, kteří na turnaji byli (nejvzdálenější 
z Kanady).

Za SK judo DDM Blovice
F. Vlčnovský
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TJ Sokol Blovice
Oslavy dne OsvObOzení za účasti blOvických sOkOlů
Ve čtvrtek, v pátek a v sobotu se zúčastnily krojované složky vše-
strannosti se slavnostním praporem naší jednoty Slavností svobody 
v Plzni a také oslav osvobození v Blovicích.
Nejprve proběhl pietní akt ve čtvrtek 5. května 2022 od 16.00 na 
náměstí Míru. Slavnosti se zúčastnili významní představitelé města 
Plzně – primátor, zástupci plzeňských obvodů I a III, členové policie 
a armády ČR, zástupci spolků a organizací, ministr kultury a tři vete-
ráni z 2. světové války, kteří se v květnových dnech 1945 podíleli na 
osvobození Plzně. Po slavnostních projevech a přivítání hostů do-
šlo k položení věnců a kytic hned ke třem památníkům, které se na 
náměstí Míru nacházejí. U hlavního – připomíná oběti válek, a dále 
u dvou menších – jeden připomíná padlé letce a druhý padlé plzeň-
ské občany během květnového povstání. Náš vlajkonoš se zúčastnil 
nejen čestné stáže s praporem, ale i kladení věnců k památníkům 
padlých.
Hlavní program Slavností svobody se konal již tradičně u památníku 
Díky, Ameriko na křižovatce Americké a Klatovské třídy. Zde probíhal 
pietní akt od 16.00 hodin v pátek 6. května 2022. Kromě zástupců 
a představitelů státu, kraje a města Plzně zde promluvili i veteráni 
z Belgie a USA. Poté opět následovalo kladení věnců a květin. I zde 
se v historickém kroji a se slavnostním praporem, tentokrát dokonce 
župním, zúčastnil náš praporečník.
V sobotu 7. května 2022 se potom konal vzpomínkový akt u nás na 
blovickém náměstí. Při této příležitosti vždy dorazí kolona historic-
kých vozidel. Ani letošek nebyl výjimkou, a tak mohli děti i dospělí 
zase po dvou letech obdivovat vojenskou historickou techniku pře-
vážně z výzbroje americké armády. Po přivítání a slavnostních proje-
vech byly položeny květiny u pamětní desky obětem válek a u desky 
připomínající osvobození našeho města v roce 1945. Na uctění pa-
mátky obětem válek se zúčastnili naši dva praporečníci, dívka v his-
torickém kroji a dvě dívky v lidovém kroji.

Za odbor všestrannosti 
Valerie Cuplová

přebOr plzeňské župy čOs 
v atletickém čtyřbOji
V sobotu 23. 4. 2022 se atletická skupina TJ 
Sokola Blovice zúčastnila krajského přebo-
ru ČOS v atletickém čtyřboji. Tentokrát jsme 
obsazovali jen žákovské kategorie, které 
byly rozděleny na mladší žáky a žákyně I. – 
ročník narození 2013–2015, mladší žáci a žá-
kyně II. – ročník narození 2011–2012, starší 
žáci a žákyně III. – ročník narození 2009–2010 
a starší žáci a žákyně IV. – ročník narození 
2007–2008. Jako každý rok se čtyřboj skládal 
ze sprintu na 50 nebo 60 m, skoku dalekého, 
hodu kriketovým míčkem a běhu na 300 m, 

600 m nebo 800 podle kategorií. V žačkách 
nás reprezentovaly Julie Kaslová, Karolína 
Kotorová a Marie Termerová v kategorii mladší 
žačky I., Lucie Honzová, Magdaléna Kotorová 
a Eliška Termerová v kategorii mladší žačky II. 
A v kategorii starších žaček Adéla Kalousková. 
V žácích to byli Jakub Krosnař, Karel Krosnař 
a Antonín Pechan v kategorii mladší žáci II., Pa-
vel Hrubý a František Pechan v kategorii starší 
žáci III. A v kategorii starší žáci IV. Michal Kr-
pejš. I přes menší účast než v minulých letech 
dokázala naše skupina vybojovat celkem 8 me-
dailí. Bronzovou si přivezla Julie Kaslová, stří-
brní byli bratři Antonín a František Pechanové. 

První místa obsadili a zlatou medaili si přivezli 
Adéla Kalousková, Marie Termerová, Pavel 
Hrubý, Jakub Krosnař a Michal Krpejš. Všem, 
nejen medailistům, gratulujeme k dosaženým 
výsledkům, děkujeme za výbornou reprezenta-
ci naší Tělocvičné jednoty Sokol Blovice i naše-
ho Města a věříme, že u sportu vydrží i nadále 
a budou nám i v budoucnu dělat radost svými 
výsledky. Rovněž bych chtěl poděkovat ředitel-
ce naší Základní školy Mgr. Dagmar Hrubé za 
spolupráci při přípravě našich atletů i za velkou 
pomoc při organizaci účasti na závodech.

Karel Prokopec, trenér
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pO dvOu letech se Opět pO blOvicích prOháněly 
čarOdějnice
V sobotu 30. dubna 2022 se po dvouleté odmlce způsobené pan-
demií covidu-19 mohla opět konat tradiční akce, kterou pořádá od-
bor sokolské všestrannosti. A tou je bezesporu oslava posledního 
dubnového dne jako dne, kdy se během filipojakubské noci konají 
sabaty čarodějnic. V Blovicích se v podvečerních hodinách vždy 
koná průvod čarodějnic a čarodějů všeho věku. Letos se všichni 
sešli v 16.00 hodin v sokolovně, kde nejprve společně poseděli 
a pak vyrazili na obchůzku po městě s několika zastávkami. Trasa 
vedla ze sokolovny, kolem pošty na nádraží, kolem školy přes sídli-
ště do Panského domu. Tady byl rej čarodějnic zakončen a zábava 
pokračovala při konzumaci pečeného prasátka, hudbě a tanci. 
Protože akci přálo i počasí, vše se nadmíru vydařilo.

V. Cuplová

tj sOkOl blOvice – Oprava a Omluva
V minulém čísle Blovických novin jsme děkovali za pomoc při opravě kuchyně na ubytovně v sokolovně. Chtěli bychom poděkovat ještě jednou, 
a to správné firmě a správným lidem. Moc se omlouváme a děkujeme za provedené práce firmě Arteo Blovice a panu M. Sýkorovi. 
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Historie blovického kostela a události s ním spjaté
Vážení čtenáři,
v dnešním příspěvku bych rád uvedl několik faktů týkajících se vnějšku 
našeho kostela sv. Jana Evangelisty a jeho nejbližšího okolí.
Když stojíme před hlavním vchodem do kostela, vidíme na průčelí ve 
výklencích sochy našich českých patronů – sv. Vojtěcha, sv. Prokopa, 
sv. Cyrila, sv. Metoděje, sv. Václava a sv. Jana Nepomuckého. Tyto so-
chy jsou dílem významného českého sochaře Emanuela Maxe, který 
je také autorem některých soch na pražském Karlově mostě. Sochy 
svatých jsou darem hraběte Jana Krakovského z Kolovrat pro blovický 
kostel v roce 1845. 
Sv. Vojtěch je hlavním patronem polské církve a Uher a druhým patro-
nem země české, sv. Prokop je patronem horníků, zemědělců a vina-
řů, sv. Cyril a sv. Metoděj jsou patroni Moravy a spolupatroni Evropy, 
sv. Václav je hlavním patronem země české a sv. Jan Nepomucký je 
patronem mostů, rybářů, mlynářů, plavců a všech řemesel, která mají 
co do činění s vodou. 
Ve věži kostela byly původně tři zvony: sv. Jan, sv. Josef a sv. Prokop. 
Nyní už v ní visí z těchto tří pouze jeden, a to sv. Prokop, s letopočtem 
1818. První dva, sv. Jan a sv. Josef, byly totiž – jako na mnoha jiných 
místech – zrekvírovány za druhé světové války pro vojenské účely. 
Na zvonu sv. Prokopa je následující nápis: 
 „Každým hnutím hlasu mého,
 Budiž Bohu čest a chvála,
 Ode všeho lidu jeho,
 S vroucím srdcem vyznávána.“

K původnímu zvonu sv. Prokopa byl přivezen z Dolní Vltavice zvon 
sv. Vojtěcha. A dále ještě do věže přibyl malý zvon, s kterým se ručně 
zvoní při pohřbech. Zvony sv. Prokop a sv. Vojtěch jsou elektrifikovány 
od roku 1968. Více podrobností o zvonech již bylo uvedeno v Blovických 
novinách 3/2020.
V roce 1973 došlo k částečné opravě fasády kostela, při níž byly obno-
veny sluneční hodiny, které lze vidět na pravé, jižní straně kostela. Před 
touto jižní stěnou stojí kovový kříž, vztyčený a vysvěcený v roce 1873. 
Má být připomínkou dřívějšího hřbitova, který se v těchto místech kolem 
kostela rozprostíral. Na základě císařského rozhodnutí z roku 1774 byly 
z hygienických důvodů hřbitovy uvnitř měst a obcí rušeny a umisťovány 
na jejich okraje.
Ještě mi dovolte připojit na závěr aktuální informace. V měsíci červnu, 
a to v pátek 10. června 2022, proběhne v celé České republice už po 
čtrnácté Noc kostelů, kdy se večer otevírají prostory svatyň a modlite-
ben široké veřejnosti; zároveň je pro návštěvníky připraven doprovodný 
kulturní program (koncerty, přednášky, výstavy apod.). Nápad pořádat 
takovou akci vzešel z Vídně, kde byla uspořádána první Noc kostelů 
v roce 2005, tedy před sedmnácti lety. V Blovicích Noc kostelů ještě ni-
kdy neproběhla, ale máme v úmyslu přihlásit se do ní v příštím roce. Na 
webu je možné zjistit, které kostely budou o letošní Noci kostelů otevře-
né. V tomto roce bych chtěl uspořádat v našem kostele několik koncertů 
– budete včas informováni na stránkách těchto novin. 
Přeji vám všem krásné, prosluněné květnové dny.

P. Piotr Marek, blovický farář

 

pondělí není bohoslužba
úterý blovice mše svatá v 18.15 hod.
středa blovice mše svatá v 18.15 hod.
čtvrtek blovice mše svatá v 18.15 hod.
pátek blovice mše svatá v 18.15 hod.
sobota blovice mše svatá v 18.00 hod.
neděle blovice mše svatá v   8.15 hod.
 letiny mše svatá v 10.00 hod.
 žďár mše svatá v 11.45 hod.*
 seč mše svatá v 11.45 hod.**
 řenče mše svatá v 15.00 hod.**

*  první neděli v měsíci bohoslužba slova
** mše svatá je jen první neděli v měsíci

tento program platí, pokud není oznámeno jinak.

pravidelné bOhOslužby ve FarnOsti blOvice

Sluneční hodiny, foto Tereza Benešová Kříž, foto Tereza Benešová
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spOlek přátel hradiŠťskéhO újezda.
Dne 30. dubna v odpoledních hodinách se sešli místní občané na 
hrázi rybníka v Hradišťském Újezdu a to z důvodu tradičního sta-
vění máje. Tento starý rituál a způsoby jeho udržování v mnoha 
místech již ztrácí svoji symboliku. V Hradišťském Újezdu je stále 
parta nadšených jedinců, kteří mají zájem předávat své zkušenosti 
a zapojit mladou generaci do veřejného života. Nepodařilo se nám 
stavět máj tradičním způsobem za použití kleštin, ale díky pokroku 
a technice bylo stavění máje pro naše muže jednodušší. Krátce ře-
čeno mládenci májku zajistili a dřevo připravili. Ženy a děti ji krásně 
ozdobily a muži májku v sobotu postavili. Společně jsme u ohýnku 
seděli a májku až do neděle hlídali. Počasí nám přálo, i když se 
nás sešlo málo.
Všem přítomným děkujeme za podporu spolkové činnosti a těšíme 
se na další setkání. 

                                            Ing. Vladimír Kopal

Ostatní

ŠtítOvské kulturní létO 
Opět začíná
Vážení spoluobčané, bratři, bratranci a ses-
třenice!
Dovolte nám, abychom Vás jménem SDH 
Štítov pozvali na další ročník tradičního pás-
ma akcí pod souhrnným názvem „Štítovské 
kulturní léto“. Zahájení bohatého programu 
začne již v sobotu 11. června od 13.00, kdy 
proběhnou na místním hřišti bujaré oslavy 
100 let místního SDH spojené s hasičským 
okrskovým cvičením. Kromě soutěží ha-
sičstva se můžete těšit na ukázku historické 
techniky a gastronomický zážitek pod taktov-
kou divize mobilního občerstvení SDH Štítov.
Dalším dnem, který si určitě poznamenej-
te do diářů, je 2. červenec! První víkend 
v červenci totiž tradičně připadá na pouťové 
oslavy v naší vesnici. Všechno to odstartuje 
v sobotu od 15.00 mezinárodním pouťovým 
utkáním místního týmu FC Ekrazit Štítov. Od 
20.00 bude opět po dlouhých letech Pouťová 
zábava, letos poprvé v nově zrekonstruova-
ných prostorách místního sálu. Celý víkend 
uzavře v neděli 3. července pouťová mše 
svatá v kapli Navštívení Panny Marie. 
V průběhu celého Štítovského kulturního 
léta bude probíhat nespočet dalších akcí, 
jako například oblíbený letní biograf, turnaj 
v odbíjené a jiné více či méně legální kra-
tochvíle. Detailněji se můžete s programem 
seznámit buď oficiální cestou, na nástěnce 

pod požární nádrží, nebo pokud jste přízniv-
ci moderních technologií, lajkněte si stránku 
s názvem „Štítovský kulturní journal“ a no-
vinky Vám budou přistávat přímo do Vašeho 
zařízení.
Těšíme se na viděnou ve Štítově!
Vlasti zdar, ohni zmar!  

SDH Štítov
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na vlně
Po dvou hubených covidových letech se 
opět naplno rozběhly vodácké závody ve 
sjezdu na divoké vodě. Příprava na letošní 
sezonu byla náročná fyzicky i organizačně. 
Teplá zima s nedostatkem sněhu a mrazivé 
jaro s nedostatkem vody nám daly zabrat. 
Jarní část závodů začala šesti závody Čes-
kého poháru, z toho čtyř nominačních na 
MS ve Francii a ME do 23 let které se ko-
nají v Bosně. 
Po dlouhé době se podařilo uspořádat zá-
vody na nejtěžších a nejkrásnějších tratích 
v ČR a možná i v Evropě. Otava na Čeň-
kově Pile, Kamenice v Jizerských Horách 
a Labe pod Špindlerovým Mlýnem. Všech 
závodů se zúčastnili i naši dva Honzové, 
Jan Šindelář a Jan Vránek. Honza Šindelář 
„Šindy“ sice závodí za plzeňský klub LOKO 
Plzeň, ale žije, studuje a trénuje v Blovi-
cích. Zato Honza Vránek „Johan“ závodí za 
blovický oddíl, ale jeho trénink a studium 
probíhá většinou v Plzni.
V loňském roce se Honzovi Šindelářovi 
podařilo získat dvě bronzové medaile na 
ME do 23 let ve Španělsku a zároveň se 
probojoval i do seniorské reprezentace. 
V celkovém pořadí Českého poháru za rok 
2021 obsadil třetí místo a získal mistrov-
skou výkonnostní třídu. V letošní sezoně je 
pro Honzu prioritou úspěšně složit maturi-
tu, obhájit mistrovskou třídu a nominovat se 
na MS do Francie a Bosny.
A zatím se mu daří. V nejobsazenější ka-
tegorii kajaků se drží na 2.–3. místě v no-
minaci na MS a průběžně vede pořadí 
Českého poháru. Honza Johan Vránek 
zatím bojuje v kategorii dorostu. Úspěš-
ným zdoláním čtyř nejnáročnějších tratích 
(Lipno, Otava, Kamenice a Špindl) složil tz. 
„vodáckou maturitu“.
A co nás čeká dále? Soustředění v Ra-
kousku na řece Salze, maturita, poslední 
nominační závod v Roudnici nad Labem 
a potom už MS ve Francii na řece Vezere.
Přejeme klukům, ať se i nadále vezou na 
DOBRÉ VLNĚ.

výsledky českého poháru: 

Otava Č. Pila sobota  3 m 
   neděle  5 m
Kamenice  sobota  1 m
   neděle  3 m
Špindlerův mlýn sobota  6 m
   neděle MČR 2 m

Vodáci
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blOvice na 30. kOnGresu Ods
8. a 9. dubna se v Praze konal 30. Kongres ODS. Zhodnotil osmileté 
působení Petra Fialy ve funkci předsedy. Podpořil činnost současné vlá-
dy, pomoc Ukrajině, práci v EU a v NATO. Vyslechl projevy velvyslance 
Ukrajiny v ČR a předsedů vládních koaličních stran. Kongres také volil. 
Předsedou ODS byl opět zvolen Petr Fiala, který v tajném hlasování zís-
kal 510 hlasů z 534 možných. Místopředsedy byli zvoleni Zbyněk Stan-
jura, Martin Kupka, Alexandr Vondra, Zdeněk Zajíček a z Plzně Martin 
Baxa, ministr kultury. Okres Plzeň-jih zastupovali Pánové Petr Šnobl ze 
Spáleného Poříčí a  dále Jan Poduška a Jakub Sochor z Blovic. Pro při-
blížení – dvaadvacetiletý Jakub Sochor je mimo jiné studentem jaderné 
chemie na ČVUT v Praze, úspěšným sportovním střelcem z pistole a je 
zapojen v mnoha dalších činnostech.
ODS Blovice má stále v ODS dobrý zvuk, o čemž svědčí i krátké popoví-
dání s předsedou Petrem Fialou po jeho zvolení – viz foto.
Celé dvoudenní jednání 30. Kongresu ODS se neslo ve velmi konstruk-
tivní práci a pozitivní náladě.

Jan Poduška, 
předseda MS ODS Blovice 

 
 
 

Děkujeme všem níže uvedeným sponzorům, 
kteří nám umožnili nákup mobilního sprchového systému

pro naše klienty za celkovou cenu 194.935 Kč.

město Blovice – dar 20.000 Kč

ARTEO CZ s. r. o. – dar 20.000 Kč

obec Nezvěstice – dar 2.000 Kč

město Spálené Poříčí – dotace 10.000 Kč

MVDr. Pavel Sutnar – dar 5.000 Kč

NF Lenky a Marcela Klausových – dar 132.935 Kč

obec Mladý Smolivec – dotace 5.000 Kč

Dále děkujeme za sponzorský dar na koupi 
textilních podložek pro ochranu lůžek.

Stavebniny Kraus – dar 5.000 Kč

 

errata
V minulých Blovických novinách jsem zaznamenala dvě chybné in-
formace, které se týkají našich bývalých spoluobčanů, a proto by 
bylo vhodné je upřesnit. 
V článku věnovaném zaznamenáníhodné blovické rodině Homa-
nových vypadl z rodokmenu Rudolf Homan, náležející vedle svých 
bratří Josefa a Karla k nejmladší uvedené generaci. Byl učitelem na 
blovické základní škole. Mnozí z nás ho pamatují jako učitele tělo-
cviku malého vzrůstu, z něhož si žáci dělali legraci, že „je to jediný 
tělocvikář, který podběhne bradla, aniž se musí sehnout“. Jako po-
slední ze sourozenců bydlel do smrti v rodném domě pod kostelem, 
kde jeho předci provozovali hrnčířskou dílnu. 
V článku vzpomínajícím na Mgr. Karla Syku se uvádí, že jeho otec 
JUDr. Karel Syka byl v padesátých letech deset roků vězněn. Jde 
o omyl – vězněn byl tehdy jeho švagr, tedy Kájův strýc. Ten skuteč-
ně strávil deset let ve vězení, neboť jako sokol z pošumavské Kdyně 
převáděl přes hranice osoby pronásledované za politické postoje. Sa-
motný JUDr. Karel Syka, jakožto advokát, v době svého blovického 
působení často hájil rolníky, kteří se bránili kolektivizaci vesnice. To 
vyžadovalo ovšem značnou odvahu, zejména pro někoho, kdo věděl 
ze svého pobytu v nacistickém koncentračním táboře, co znamená 
být žalářován. Tyto okolnosti z rodinné historie měly jistě vliv na po-
stoje a chování tehdy malého Káji i jeho bratra Jana. 

M. Fenclová
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mOje setkání s vlky, živOt je náhOda a psí chůva v akci
Milí Blovičtí „do třetice“– předkládám Vám slíbený (přepis příběhu z léta 
starého časopisu), který mě okamžitě vzal za srdce a věřím, že i Vás 
potěší (což je v dnešní době čím dál víc potřeba). A že jsem ho objevila? 
– no „náhoda“. – Ta tajemná síla, co řídí naše životy, (přestože většina 
z nás je přesvědčena, jak svůj život řídíme), náhoda je ta, kdo kormidluje 
naše cesty. 
psí chůva v akci
Kamarád mého muže Adam je bývalý policista, který má rád zvířata, 
hlavně ale psy. Jednoho služebního vysloužilce, krásného ovčáka As-
tora, měl léta doma. Pořídil si ho také proto, že s rodinou bydlí na křižo-
vatce okresních cest, bývalé zájezdní hospodě, na úplné samotě. Astor 
obýval pohodlnou boudu s velkým ohrazeným výběhem a už svým zje-
vem budil respekt. Když zaštěkal, každý se mu raději rychle klidil z cesty, 
tedy každý, kdo ho neznal. Teď už to prozradit můžu, ta mohutná šelma 
byla hodná jak beránek, a ke všemu zbožňovala malé děti. 
Naši Zdeničku, když byla batole, si očichal, když jsme mu ji představili, 
a vzal ji za vlastní. Mohla si s ním dělat doslova, co chtěla, dokonce ji na-
učil chodit – vodil ji pomalu po dvoře a ona se ho pevně držela za chlupy 
na hřbetě. Když si chtěl od Zdeničky chvíli odpočinout, štěknul si na nás 
a zalezl se do boudy vyspat. 
Jednou jsme si zase přijeli k Adamovým rodičům pro brambory a jablka 
a Zdéňa se na svých vratkých nožkách hned vrhla Astorovi kolem krku – 
milovala ho celým svým srdíčkem. Věděli jsme, že je v dobrých packách, 
tak jsme zašli do domu na kus řeči, kafe a dortíky. Ale když jsme se asi 
za půl hodiny po naší malé sháněli, nikde nebyla, jen Astor nás jedním 
okem pozoroval z boudy.
„Aby se tak dostala za branku! Mohlo by jí něco zajet!“ musím říct, že 
jsem se pořádně vyděsila. Branka, byla sice zavřená, ale přesto jsme 
se rozběhli do čtyř stran po silnici. Všude je tam roviny, ale kolem cest 
jsou hluboké kamenité škarpy a spousta stromů. Běhali jsme a zoufale 
Zdeničku vyvolávali. To už jsem byla na pokraji zhroucení a slzy mi tekly 
po tvářích proudem. Naštěstí Adama napadlo zapojit do akce policejní-
ho pátrače. Vrátil se na dvůr a dal povel „K noze!“. Dokonale vycvičený 
služební pes, který normálně poslouchal na slovo, tentokrát jenom zvedl 
čumák a zůstal v boudě. Ani se nepohnul. Překvapený Adam se zamra-
čil a poručil o poznání ostřeji: „Astor! K noze!“ A potom už jenom koukal, 
jak se přes psa dere ven z boudy mrňavá holčička, která si právě dávala 
šlofíka u svojí čtyřnohé chůvy…
Tak tolik slíbený příběh.
Tak, snad Vás příběh potěšil, ale minule jsem slíbila, podělit se s Vámi 
o – vidíte – zase TA NáHODA –
o moje setkání s vlky! Jedu z města – vjíždím už do naší ulice, když 
v dálce od Vlčic vidím přicházet mladé lidi, a před nimi na vodítku dva 

KUSy! – nádherné exempláře VLKA! A chtěla bych touto cestou podě-
kovat – Vám, jejich majitelům za čas, který jste mi věnovali, za příjemné 
povídání, – ale taky, že jsem se s vlky – mohla potěšit. A pro čtenáře – ti 
dva vlci (nejsou čistokrevní, jsou už ze spojení z některou z ras ovčáků, 
ale – dvojí genetika absolutně nepotlačila všechny typické znaky divo-
kého vlka (včetně úžasné mohutnosti, barvy srsti, a ta jejich nádherná 
hlava!). Do dneška na to náhodné setkání u nás na Hradišti ráda vzpomí-
nám. Vám – páníčkům, přeju, aby Vám dělali jen radost (vyprávěli jste mi, 
kde jste je získali jako štěňata a vím také, za kterým plotem s Vámi žijí, 
ale to si nechám pro jistotu pro sebe…). Děkuji za setkání a opatrujte se. 

A tím jsem původně chtěla svůj příspěvek do květnového čísla blovic-
kých novin uzavřít, kdyby se neudálo NĚCO… den předtím než jsem 
chtěla tento příspěvek sepsat.
Potřebuji občas vypadnout z toho kolotoče, kdy se práce snad klonuje – 
a jak už roky tvrdím – „domácí práce není nikde vidět a nikdy nekončí“. 
No a nadešel právě TEN prima den – je navařeno, slepice a pes obsta-
raní – beru kolo – a těším se, jak si dobiju baterky v přírodě – a vyrážím 
na okruh – „KAMENSKO“. Už jsem tu docela dlouho nebyla, přesto bych 
mohla jet poslepu, a dnes by opravdu bylo lépe nevidět! – Ach Bože. 
Vím jak poslední roky prořídly lesy díky vichrům i kůrovci, ale tohle by 
mě nenapadlo! 
Vždy bylo v Kamensku složeno určité množství vytěžených kmenů, ale 
dnes: lituji, že jsem si nevzala foťák, ohromné hromady kmenů některé 
dokonce průměr 50– 60 cm! Ale to ještě nevím, co uvidím – vlevo i vpra-
vo spousty pořezaných – ale i listnáčů. A to nejhorší na mě čekalo přímo 
u chatiček nad hospodou – přijíždím – a nevěřím – byl to obraz zká-
zy! Koridor lesních velikánů – oddělující řadu chatek – zmizel! Všechno 
vyporáženo – převážně smrky plné nádherných šišek (brečím nad tím 
vším) – a z radosti z přírody zbyl jen smutek. Snažím se utrhnout několik 
větví plných šišek do vázy. Po pár metrech přejíždím lávku… – zdravím 
naši řeku, na jejíž hladinu dopadají první letošní kapky deště a prosím 
sv. Petra, ať prší, ať prší, ať leje! Neboť bez vody nebude NIC!, a jestli 
si teď nad něčím stýskáme, vodu bereme jako něco samozřejmého (já 
jsem asi postižená, i muže s tím často štvu, ale já vodou – čím jsem 
starší, tím víc s ní šetřím, každý kýbl dešťovky naliju k nějaké rostlině na 
zahradě. Koncem března jsem koupila u Štěpána v zahradnictví 3 keře 
a nejen proto, že jsem je zasadila, i bez toho vím, jak příšerně suché le-
tošní jaro je. Neberte to, že chci někoho pouč., ale – Ne peníze, ale vodu 
potřebujeme každý den, Voda je život! Bez ní nebude nic.
Mějte se jarně a pořiďte si nějaké zvíře, nejlépe psa – už Jan Werich 
tvrdil, že nikdo vás tak nepřivítá….

Eva Sochorová

anděl strážný chrání živOty! aneb 
jak je důležitá každá minuta…
Čtyřiaosmdesátiletá Miluše je čiperná dáma, 
ale ve svém věku již potřebuje pomoc. Přeje 
si žít doma, v bytě v Kamenickém Šenově, 
kde je zvyklá už čtyři-
cet let. Stěhování ke 
svým dětem do dale-
kého města odmítla, 
ve vysokém věku ta-
kové změny nejsou jednoduché. Díky celo-
republikové službě nepřetržité tísňové péče 
od Anděla Strážného, z.ú. tu možnost má, 
využívá ji už druhým rokem. Zažádala si 
o Tipec, monitorovací přístroj s SOS tlačít-
kem. „Když jsem si přečetla článek o tomto 
zařízení v novinách Kamenického Šenova, 
tak jsem měla jasno. Do té doby jsem netu-
šila, že něco takového existuje. Vždyť mi to 
může zachránit život,“ říká seniorka.

a tak se i stalo..
Před třemi týdny se jí doma udělalo zle 
a upadla na zem. Nemohla ani vstát. Na-

štěstí měla na ruce Tipec, a ihned zmáčkla 
tlačítko SOS. Dispečerky Anděla Strážného 
neváhaly a okamžitě jí volaly záchranku. 
S ní přijela i výjezdová služba, u které má 
paní uloženy klíče, kdyby se jí něco přiho-
dilo. V nemocnici v České Lípě se dali oka-
mžitě do práce, operovali jí prasklý vřed. Lé-
kaři jí po probuzení z narkózy sdělili, že šlo 
doslova o minuty. Paní Miluška si díky své 
předvídavosti a nepřetržité tísňové péči An-
děla Strážného prodloužila život. Nyní reha-
bilituje a těší se zpět domů na svou kočičku 
Míšu, o kterou se prozatím stará sousedka. 

jak funguje monitorovací zařízení tipec
Tipec je přístroj pro seniory či handicapo-
vané, kteří žijí sami nebo v domově s pečo-
vatelskou službou bez trvalé péče. Pro lidi, 
u kterých je velké riziko pádů, jejich zdravot-
ní stav se zhoršuje či ztrácí orientaci. 
Klient ho nosí na ruce, je velmi jednoduchý 
na obsluhu. SOS tlačítko je napojeno na 
dispečink tísňové péče Anděla Strážného, 
společná komunikace probíhá přes hlasitý 

reproduktor. Tipec automaticky detekuje 
pád. „Kdybych upadla, hned mi budou vo-
lat děvčata z dispečinku, jestli jsem v po-
řádku. A kdyby se mi udělalo nevolno, tak 
můžu zmáčknout SOS tlačítko a ozvou se. 
Už jsem ho párkrát omylem zmáčkla a hned 
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se mi z krabičky někdo ozval,“ doplňuje 
s úsměvem paní Miluška.
Zařízení Tipec automaticky detekuje i nepo-
hyb. Paní Miluše si ho večer dává na krk. 
„Když si sednu k televizi, nebo se dlouho 
začtu do novin, tak už mi volají, proč se ne-
hýbu. Takže když to mám na krku, tak s tím 
občas zamávám a dávám tím znamení, aby 
mi nemusela děvčata zbytečně volat. Takhle 
mě hlídají,“ upřesňuje seniorka.
Paní Miluše využívá i Povídavou linku. „Fun-
guje to tak, že mi děvčata vždycky ve středu 
zavolají a jen tak si povídáme o tom, co mě 
zrovna napadne,“ dodává s tím, že si má as-
poň s kým popovídat. 

také by se vám nebo vašim blízkým ho-
dila tísňová péče? 
Anděl Strážný zařízení půjčuje zdarma 
a první měsíc služby je také zdarma. Ná-
sledně měsíční provoz služby stojí od 350 
do 450 Kč. 
Pro více informací můžete volat na bezplat-
nou telefonní linku, která běží NONSTOP: 
+420 800 603 030. Nebo napište na e-mai-
lovou adresu poptavka@andelstrazny.eu. 
Mnoho dalších informací také naleznete na 
našich webových stránkách: 
www.andelstrazny.eu. 

žatec, chmel, pivO a stekník 
Opět jsme se snažili pro naše zahrádkáře 
vymyslet zajímavý zájezd, který se usku-
tečnil 7. května do Žatce a okolí. Žatec je 
centrem chmelařské oblasti s unikátním 
souborem chmelařských skladů a sušáren, 
který je spolu s dalšími lokalitami v okolí 
nominován k zápisu na seznam světového 
dědictví UNESCO.
Chrám chmele a piva byl pro většinu velkou 
neznámou. Skládá se z několika objektů. 
Dominantou areálu chmelařských památek 
je Chmelový maják. Setkali jsme se zde s 3D 
projekcí, která nám umožnila s pomocí skřít-
ka Hopa „let Žatcem“. Pak jsme se konečně 
dostali na vyhlídkovou plošinu majáku, od-
kud byl nádherný výhled na Žatec a okolní 
chmelnice. Dalším světovým unikátem je 
Chmelový orloj. Někteří z nás viděli origi-
nální mechanismus, který uvedl do pohybu 
neobvyklé představení podbarvené odbí-
jením věžních hodin. Erbovní síň reprezen-
tuje 300 obcí Žatecké chmelařské oblasti, 
dávných Homolupulů. Labyrint je umístěn 
v budově historického chmelového skladu. 
Zde jsme rozhýbali hladinu adrenalinu, když 
jsme bloudili mezi chmelovými žoky a hledali 
chmelový oltář. Již v 16. století byla postave-
na renesanční Sladovna. Expozice je věno-
vána sladovnictví, historii domu a výstavám.
V blízkosti chmelového areálu jsme navštívili 
Klášterní zahradu. Je jednoduchá, osázená 
zimostrázem, doplněná o pávy a andulky ve 
voliérách. Nad zahradou bdí socha stateč-
ného Boreše jako strážce města. Po dob-
rém obědě a ochutnání žateckého piva jsme 
odjeli k blízkému, též pro nás neznámému 
zámku Stekník. Zámek byl v 18. stol. přesta-
věn do rokokové podoby hrabětem Janem 
Kulhánkem z Klaudensteina. Pro svoji ženu 
nechal zbudovat zahradu ve stylu italských 
terasovitých barokních zahrad. Dalšími 
majiteli byla rodina švýcarského konzula 
Geralda Déteindra, jež vlastnila zámek do r. 
1949. Teprve od r. 2014 je otevřen veřejnos-
ti. Kaple, reprezentační sál a další prostory 
jsou pěkné, ale zahrada je neobvyklá a nád-
herná.
Na závěr jsme si prohlédli Žatec. „Bonbón-
kem“ byla návštěva nejstaršího, původně 
gotického Mederova domu. Středověký 
měšťanský právovárečný dům byl obýván 
do poloviny 20. století, pak chátral. V po-

slední době byl zrekonstruován Spolkem 
Mederova domu a je úžasný. Návštěva ex-
pozice ukončila náš zájezd.

Za výbor ČZS 
Hana Menclová
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Internet a chytrá TV
od 265 Kč / měsíčně

SLEVA
50%

Instalace zdarma!

Rychlost až 300 Mb/s

MO ČRS BLOVICE POŘÁDÁ
RYBÁŘSKÉ ZÁVODY DĚTÍ OD 3 DO 15 LET

menší děti s doprovodem dospělých osob.

konané dne:
11. června 2022 na sádkách v blovicích.

prezentace: 7.00–7.45 hod.
závody: 8.00–12.00 hod. 
vyhlášení výsledků – 13.00 hod.

Občerstvení zajištěno.

petrův zdar.

výbOr českéhO rybářskéhO svazu m.O. blOvice.

žádáme občany kterým doma zbývá staré pečivo 
a byli by ochotni ho darovat místní organizaci, mají možnost ho uložit do nádoby,

která se nachází v areálu sádek na hradišti.
děkujeme všem kteří využijí tuto možnost a nám to pomůže při krmení ryb.

výbor mO črs blovice
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Aktuálně  obsazujeme tyto pozice:

Obsluha formátovací pily /  obráběcího stroje

Skladník

Svářeč plastu / montér

 Elektromontér

Svářeč oceli /  nerezu

 

HLEDÁTE
NOVÉ

ZAMĚSTNÁNÍ?

www.prominentsystems.cz
kariera@prominent.com 

+420 378 227 211

Jsme specialisté

 v řešení systémů

pro úpravu vody

BLANKA HRDINOVÁ
• výkup a likvidace kovového odpadu, 

odpadu kategorie O
• ekologická likvidace autovraků včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt   8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So  8.30–12.00 hodin

Při větším množství (min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 39 • 602 1 219

www.kovoodpad.cz • www.pneusec.cz



48

Vydává Město Blovice.
Redakce: Lidový dům Blovice, tel.: 371 522 236, e-mail: info@ldblovice.cz

Redakční rada: Bc. Václav Podroužek, V. Kranátová
Názory pisatelů nevyjadřují stanovisko redakce a za každý článek odpovídá jeho autor.

DTP a Tisk: Typografik centr, Jiráskovo nám. 2, 326 00 Plzeň
Povoleno: MK ČR E 12370

 Náklad: 1 500 ks  Zdarma

Blovické noviny

Naše inzerce

prOdám trekové kolo Jamis Cross Country, 
cena 3 000 Kč, tel.: 724 111 788.
prOdám levně starší, funkční plynový kotel 
pro vytápění a ohřev vody zn. Protherm.
Cena dohodou. Volejte tel. č. 721 950 719.
hledám pronájem garáže v Blovicích. Tel.: 
773 157 585.
prOdám 2 ks plynové bomby na Pb 33 kg po 
1 000 Kč, 1 ks plynové bomby na Pb 10 kg za 
500 Kč. Tel.: 733 798 010.
prOdám řadovou garáž – Blovice (Hájek) 
27 m2. Tel.: 602 254 667.
prOdám byt v Blovicíh 2+1 (zrekonstruovaný 
na 3+kk) 59 m2, cihlový. Tel.: 723 818 566.
hledáme: Doručovatele novin – roznáší/
rozváží po přidělené trase. Roznos je PO–SO 
na 2–3 h. ráno. Nejpozději do 7.30 h. máte ho-
tovo. Brigáda na DPP/DPČ. Tel: 725 961 603, 
e-mail: kariera@pns.cz.
hledá: Zahrádkářka hledá kamaráda neku-
řáka 68–71 let na vzájemnou výpomoc. Stačí 
sms. Tel.: 607 142 552.
prOnajmu byt 3+1 v Blovicích, dlouhodobě. 
Tel.: 606 690 084.
Autodoprava Jiří Honz s.r.o. přijme řidiče pro 
nákladní dopravu. Telefon 602 476 387.
kOupím obytnou Avii karavan s TP. Tel.:  
+420 774 879 859.
prOdám byt 2+1 (po kompletní rekonstrukci 
v roce 2007 přestavěn na 3+kk), 59 m2, cihlový. 
Tel.: 723 818 566.
prOdám: Po manželově smrti mi zůstalo 
téměř nepoužité nářadí. Prodala bych ho za 
rozumnou cenu. Bruska na dřevo – suchý zip 
BOSCH – 240 A , Bruska – Narex p.c. 3 490 Kč, 
s příklepem, bruska BLACK – Decker 135 W – 
CD 400 bruska – rohová – BOSCH – 240 E, 
řezáky na dlaždice – 2 ks, chodská kerami-
ka – bílá, krásná ozdoba do chalupy. Prosím 
v případě zájmu, zavolejte na tel. 732 183 749, 
Blovice.
prOnajmu byt – garzonku s terasou v Blovi-
cích na náměstí. Tel.: 606 172 986.
prOdám 2 ks zimní pneu s plechovými dis-
ky (čtyřděrové) na Ford Focus – 185/65 R14, 
hloubka dezénu 7–8 mm. Typ – výrobce „vra-
ník“ cena celkem 600 Kč. Tel.: 605 332 599.
prOdám použitou, vestavnou elektrickou, 
horkovzdušnou troubu, značky FAGOR. Cena 
dohodou. Tel.: 606 904 294.

bezplatná 
řádkOvá inzertní rubrika

Zde můžete inzerovat prodej, koupi, 
darování, výměnu a další. týká se in-
zerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 70 17 nebo je přijít zadat osobně. 
řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
blovické noviny.

Poskytujeme pronájem pojízdného pódia 6x6m, ozvučení, 
osvětlení a streamování pro Vaši sportovní/ kulturní/ společen-

skou akci. Dále nabízíme natáčení video záznamů 
(např. absolventských koncertů, plesů, svateb, přednášek). 

tel.: 602 680 390    matous.pilny@gmail.com    www.matysound.cz

PEDIKÚRA 
 
libuŠe baumrukOvá
5. května 663, blOvice 
budOva dps – suterén
 
Objednávky na teleFOn
737 318 647


